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رئیس جمهور: 

رشد مسکن 
به مثبت ۳.۲ درصد رسید

سقف جدید معافیت مالیاتی 
حقوق و درآمد اعلام شد

سهام عدالت جاماندگان 
در انتظار مصوبه دولت
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سرمقاله

رشد تولید 
لازمه مهار تورم

برای تحقق رشد اقتصادی 
کشور باید بیش از هر اقدام و 
روشی به دنبال ایجاد امنیت 
و ثبات همه جانبه اقتصادی 
برود. امنیت و ثبات اقتصادی باعث می شــود که 
شرایط برای آغاز و توسعه فعالیت های اقتصادی 
و تجاری در کشور فراهم شود. اگر ما به این ممکن 
دست پیدا کنیم، سپس می توانیم به سراغ جلب 
اعتماد عمومی شهروندان و سپس جلب اعتماد 
و تشویق سرمایه گذاران داخلی و خارجی برویم. 
یشرفت اقتصادي کشور بستگي به ثبات، امید به 
آینده و امکان پیش بیني آینده دارد. سرمایه گذاري 

قطعا وقتي صورت...

  علی قنبری، اقتصاددان
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

تمام خدمات دولت 
هوشمند می شود

رشد اقتصادی نیمه نخست امسال 7.5 درصد شد

تحقق رشد اقتصادی پایدار در برنامه هفتم
صفحه3

صفحه3 

رشد  تجارت  دریا برد  ایران
بنادر 2۵۰ میلیون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری دارند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: براســاس 
تکلیف قانونی مشخص شده، تا پایان برنامه هفتم 
توســعه دیگر هیچ خدمت غیرهوشمندی وجود 
ندارد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
»عیسی زارع پور« با حضور در یک برنامه تلویزیونی 
با اشاره به در نظر گرفتن بخشــی در برنامه هفتم 
توسعه کشور با عنوان دولت هوشمند، افزود: دولت 
هوشمند یعنی یک خدمت را بدون نیاز به مراجعه 
 و ارائه مــدرک، در لحظه و بدون مداخله انســانی 
دریافت کنیم. وی با اشاره به راه اندازی پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند در سال گذشته، ادامه داد: 
پس از اتصال دســتگاه ها به پنجــره ملی خدمات 
دولت هوشمند، همه آنها باید تا آبان امسال خدمات 
خود را در این پنجره ارائه می کردند و تا آخر آذرماه 
نیز باید همه اســتعلامات این خدمــات به صورت 
خودکار انجام شــود. همچنین تا پایان امسال نیز 
باید ۲۰ درصد خدمات به صورت هوشــمند ارائه 
شــود. زارع پور با بیان اینکه تاکنون نزدیک به ۶۵ 
تا ۷۰ درصــد خدمات دســتگاه ها در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند در دسترس قرار گرفته است، 
تصریح کرد: به همین منظور کمیته نظارتی با حضور 
دستگاه های متولی شامل وزارت ارتباطات، سازمان 
امور استخدامی، ســازمان برنامه وبودجه و شورای 
اجرایی فناوری اطلاعات تشــکیل شده و جداگانه 
خدمات هر دستگاه از نوع تا کیفیت آنها مورد ارزیابی 
قرار می گیرد. وی اضافه کرد: دولت عزم خود را جزم 
کرده تا مطابق برنامه همه خدمات در پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند به مردم ارائه شود و به گفته 
رئیس جمهوری، حتی اگر یــک درصد از خدمات 
ارائه نشود، کار ناقص است. وزیر ارتباطات با اعلام 
اینکه تاکنون بیش از ۳۰ میلیون نفر بالای ۱۸ سال، 
دست کم یک بار در ۱۸ ماه گذشته از خدمات پنجره 

ملی خدمات دولت هوشمند...

وزیر کشور در واکنش به خبر ممنوعیت حضور اتباع 
افغانستان در ۱۶ استان کشور، گفت: این ممنوعیت 
موضوع جدیدی نیست و در برخی استان ها اتباع 

نباید حضور پیدا کنند.
احمد وحیدی درباره انتشــار اخبــاری مبنی بر 
ممنوعیت حضور اتباع خارجی در ۱۶ استان کشور، 

گفت: در بعضی از نقاط از قبل هم همینطور بوده و 
برخی مناطق مشخص شده که در آنجا اتباع حضور 
پیدا نکنند و این موضوع نیز در ادامه همین مسئله 

است و موضوع جدیدی قلمداد نمی شود.
وی افزود: این نقاط از قبل معلوم شده که در برخی 
استان ها اتباع نباید حضور پیدا کنند این موضوع نیز 

در ادامه همان مسئله است. چند روز پیش حمزه 
سلیمانی، مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی 
استانداری کرمانشاه اعلام کرده بود: در حال حاضر 
با دستورالعمل ابلاغی از شورای عالی امنیت ملی 
حضور، اسکان و اشــتغال اتباع افغانستان در ۱۶ 

استان کشور و از جمله کرمانشاه ممنوع است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه دولت 
سعی کرد با کمک گرفتن از قانون برنامه هفتم، 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ را تنظیــم و تقدیم مجلس 
کند، گفت: نگاه دولت به بودجه واقع بینانه است؛ 
امیدواریــم منابع آن هم محقق شــود و بتوانیم 
آنجایی که قانون گذار مقرر می کند، مصارف را هم 

در جهت حداکثر هدایت و تنظیم کنیم.

سیدصولت مرتضوی در حاشیه نشست مشترک 
مجلس و دولت با اشاره به همکاری خوب مجلس 
شورای اسلامی با دولت در برنامه هفتم توسعه، 
گفت: همراهی ها و همکاری های مجلس و دولت 
همکاری های متقابل حداکثری است. اساس کار 
مشترک دو قوه این است که دولت لایحه را تقدیم 
مجلس می کند، مجلس هم وظایف، پیشنهادات و 

آئین نامه و چارچوبی دارد که خوشبختانه معدل 
کار به نفع مردم اســت. وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی افزود: همان طور هم رئیس جمهور هم 
گفت قانون برنامه هفتم توسعه قانونی خواهد شد 
که ضمانت اجرای آن تقریباً بالای ۹۶ یا ۹۷ درصد 
باشد و ما امیدواریم که بتوانیم به این ضمانت اجرا 

و اجرایی شدن مصوبات برسیم.

رضا عطــاران یک ســال پس از »انفــرادی«، با 
فیلم جدید کیانوش عیاری به ســینماها آمده و 
قرار است تا آخر ســال هم با یک فیلم دیگر روی 
پرده سینماها باشــد. رضا عطاران تابستان سال 
گذشته مقابل دوربین کیانوش عیاری رفت تا این 
کارگردان ۶ ســال پس از »کاناپه« توقیف شده، 

»ویلای ساحلی« را بسازد.
او در این فیلم یک بار دیگر پژمان جمشیدی را در 
کنار خود دارد و همین ترکیب سبب شده »ویلای 
ساحلی« یک فیلم کمدی تصور شود، در صورتی 
که اینطور نیســت و کارگردانش آن را بیشــتر 
یک فیلم با داســتانی شــیرین معرفی می کند. 
عطاران در دهه ۹۰، در بیش از ۲۰ فیلم سینمایی 
بازی کرده که از بین آن ها دو فیلم »روشــن« و 
»شیشــلیک« هنوز اکران نشده اند و از امروز ۱۵ 

آذرماه تازه ترین فیلم او در دهه ای جدید، راهی 
اکران شده است.

عطاران در ســال ۱۳۹۹ با دو فیلم »روشن« به 
کارگردانی روح الله حجازی و »شیشــلیک« به 
کارگردانی محمدحسین مهدویان در جشنواره 
فجر حضور داشت که »روشن«، سیمرغ بلورین 
بهترین بازیگر نقش اول مــرد را برایش به همراه 
داشت و قرار بود پس از چند سال وقفه و عبور از 
سد ممیزی ها در همین پاییز امسال اکران شود 
اما با توجه به پخش »ویلای ساحلی« این کار به 

تعویق افتاده است.
علی سرتیپی - مدیرعامل دفتر پخش فیلمیران 
- در این خصوص گفت: »فیلم »روشن« پس از 
جشنواره فجر راهی سینماها خواهد شد.« اگرچه 
تکلیف یکــی از فیلم های اکران نشــده عطاران 

مشخص شــده، اما »شیشلیک« هنوز سرنوشت 
روشنی برای اکران ندارد و این ساخته مهدویان 
پس از رونمایی در ســی ونهمین جشنواره فیلم 
فجر به محاق توقیف رفته و در پیچ و خم گرفتن 

مجوز مانده است.
علاوه براین هــا، از حدود یک مــاه قبل عطاران 
ســریال »دفتر یادداشــت« را در شبکه نمایش 
خانگی در حــال پخش دارد و مدتی اســت که 
سریال قدیمی »کوچه اقاقیا« نیز با بازی او پس از 
۲۰ سال از تلویزیون بازپخش می شود. این بازیگر 
احتمالاً همکاری دیگری را هم با کیانوش عیاری 
برای بازی در یک مینی ســریال خواهد داشت؛ 
مجموعه ای که به گفته عیاری »راز تهمینه« نام 
دارد و قرار بوده با بازی رضا عطاران از پاییز برای 

یکی از پلتفرم های اینترنتی ساخته شود.  

رئیس جمهور گفت: شرط موفقیت ما همکاری، همدلی و 
همراهی مجلس و دولت است زیرا ما هر دو یک ماموریت 
و اهداف مشترک و واحد برای رفاه مردم و رفع مشکلات 
دارند. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در حاشیه ارائه لایحه 
بودجه و برگزاری نشست مشترک دولت و مجلس در 
پاسخ به اینکه با توجه به اینکه با تصویب برنامه هفتم 
هم افزایی و همدلی بین مجلس و دولت بیشــتر شده، 
برگزاری نشست های مشترک تا چه میزان در تقویت 
همدلی و هم افزایی موثر است؟ گفت: شرط موفقیت ما 
همکاری، همدلی و همراهی مجلس و دولت است زیرا ما 
هر دو یک ماموریت داریم لیکن جایگاه ما متفاوت است 
ما در جایگاه مجری هستیم و عزیزانمان در مجلس در 

جایگاه قانونگذاری هستند.
رئیس جمهور ادامــه داد: جایگاه ما متفاوت اســت اما 
دولت و مجلس اهداف مشترک و واحد برای رفاه مردم و 
رفع مشکلات دارند به طور مثال توجه به بازنشستگان، 
معلمان یا رفاه اجتماعی از جمله اهدافی است که هر دو 
آن ها را دنبال می کنیم. آیت الله رئیسی یادآور شد: بخشی 
از کار را مجلس انجام می دهد و بخش دیگر برعهده دولت 
است، محصول کار را هم باید مردم در جریان قرار بگیرند. 
حتما این نشست ها در جهت همدلی، همکاری و تعامل 

بسیار اثربخش است.

در ادامه، محمد مخبر در حاشیه حضور اعضای دولت 
برای ارائه لایحه بودجه و برگزاری نشست مشترک در 
مجلس افزود: اگر این هماهنگی هــا و همدلی ها نبود، 
برنامه هفتم توســعه که تدوین شد، واقعا نمی توانست 
برنامه ای با این کیفیت و با این نقاط برجسته ای که اثرات 

جدی روی اداره کشور خواهد داشت باشد.
در ادامه سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران درباره نشست مشترک مجلس 
و دولت و تاثیر آن بر هم افزایی ایــن دو قوه جهت رفع 
مشکلات کشور، گفت: مجلس قوه تصمیم گیر کشور 
است و دولت برای اقدامات اجرایی خود نیاز به نظر مثبت 

مجلس دارد.
وی افزود: اگر تفاهم لازم میان مجلس و دولت در مورد 
موضوعات و روش حل مسائل ایجاد نشود، امور کشور 
قفل خواهد شد. در واقع دولت باید مصوبات و قوانین را 
اجرا و مجلس هم باید به گونه ای قانون گذاری کند که 
دولت بتواند اجرا کند و در این رابطه مجلس به دولت و 
دولت به مجلس نیاز دارد. قاضی زاده هاشمی یادآور شد: 
دولت و مجلس باید با مفاهمه، هم اندیشی و هم افزایی 
امور را پیش ببرند و چنین نشســت هایی در این راستا 

کمک کننده است.
امیر ســرتیپ محمدرضا قرایی آشــتیانی وزیر دفاع و 

پشتیبانی نیروهای مسلح در ادامه با اشاره به همکاری 
مجلس و دولت در راستای حل مشکلات مردم، گفت: 
مجلس و دولت با یکدیگر هماهنگ بوده و همدل هستند 
تا مشکلات کشور حل شده و نتیجه ای مطلوب حاصل 
شــود. مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی هم در این 
زمینه گفت: مجلس و دولت ماموریتی جز حل مشکلات 
مردم ندارد و به  یقین شــان نزول آن ها همین است اما 
این ماموریت زمانی کامل انجام خواهد شــد که دو قوه 
در هماهنگی کامل با یکدیگر باشند. وی افزود: البته نه 
هماهنگی که وظایف خلط شوند چراکه هر قوه وظایف 
مختص به خود را دارند، با این وجــود فاصله دو قوه از 
یکدیگر، عدم ارتباط مناسب، عدم برگزاری نشست های 
همدلانه و رقابت های کاذب منجر به تضرر مردم خواهد 

شد.
بذرپاش همچنین تصریح کــرد: بنابرایــن باید ارائه 
خدمت بیشــتر و با کیفیت تر این دو قــوه در بالاترین 
سطوح همکاری با یکدیگر قرار بگیرند. نشست مشترک 
نمایندگان مجلس و اعضای هیات دولت امروز سه شنبه 
چهاردهم آذر ۱۴۰۲ به میزبانی مجلس شورای اسلامی 
برگزار شد و رییس جمهور و رییس مجلس در این نشست 
به بیان نقطه نظرات خود در راستای همکاری بیشتر این 

دو قوه در حل مشکلات مردم پرداختند.

ممنوعیت حضور اتباع در برخی استان ها جدید نیست

بودجه ۱4۰3؛ نخستین لایحه ذیل برنامه هفتم

رضا عطاران رکوردهای فروش ۱4۰۲ را می شکند؟

رئیسی: دولت و مجلس یک ماموریت دارند

"  فشار باد تایرهای خودرو را کنترل نمایید، اختلاف فشار باد تایرها، کنترل خودرو را تحت تأثیر قرار داده و حتی باعث بروز حادثه می شوند."
اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اصفهان در نظر دارد پروژه هاي زیر را از طریق مزایده عمومی یک مرحله اي 
واگذار نماید، بدینوسیله از  اشخاص حقوقي و حقیقي واجد شرایط مطابق اسناد مزایده پیوست سامانه ستاد ایران براي شرکت 

در مزایده هاي زیر دعوت بعمل مي آید.
۱- واگذاری ساخت ، نصب و  بهره برداری از تابلو های پیشانی پل عابرپیاده موجود روبروی پادگان ۱۵خرداد و بهسازی، 

مقاوم سازی و نگهداری آن )شماره تجدید مزایده: ۴۰۲۲۲۴۱۸/۳(
۲- واگذاری اجاره غرفه بدون اخذ سرقفلی نزدیک درب ورودی کامیونها واقع درپایانه بار امیرکبیر با کاربری توزیع روغن 

به شماره پلاک اموال ۲۸۳ )شماره تجدید مزایده: ۴۰۲۲۲۴۱۹/۳(
۳- بهره برداری و نگهداری از تابلوهای تبلیغاتی محور اصفهان - شهرضا )شماره تجدید مزایده: ۴۰۲۲۲۴۲۰/۳(

۴- بهره برداری و نگهداری از تابلوی تبلیغاتی محور دلیجان – میمه )شماره مزایده: ۴۰۲۲۲۴۲۱/۱(
۵- واگذاری یک دستگاه کانکس واقع در پایانه امیرکبیر با کاربری خدماتی اداری یا کافی شاپ )شماره مزایده: ۴۰۲۲۲۴۲۲/۱(

۶- ساخت و نصب پل عابر پیاده روبروی مرکز کار درمانی اسد آباد  و ساخت و نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن )شماره مزایده: ۴۰۲۲۲۴۲۳/۱(
۷- ساخت و نصب پل عابر پیاده  روبروی پاسگاه پلیس راه اردستان  و ساخت و نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن )شماره مزایده: ۴۰۲۲۲۴۲۴/۱(

۸- ساخت و نصب پل عابر پیاده  روبروی دانشگاه خوانسار و ساخت و نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن )شماره مزایده: ۱/ ۴۰۲۲۲۴۲۵(  
۹- ساخت و نصب پل عابر پیاده  روبروی شهر دهسرخ و ساخت و نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن )شماره مزایده: ۱/ ۴۰۲۲۲۴۲۶( 

۱۰- ساخت و نصب پل عابر پیاده دانشگاه خوارزمی و ساخت ، نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی آن و ساخت و نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر پیشانی پلهای 
عابر پیاده دانشگاه دهاقان و پل بتنی محور فرودگاه )شماره مزایده: ۱/ ۴۰۲۲۲۴۲۷(

۱۱- ساخت و نصب پل عابر پیاده مزرعه گورت و ساخت ،نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن ) شماره مزایده:    ۱/ ۴۰۲۲۲۴۲۸(
۱۲- بسته سرمایه گذاری شامل ساخت پل عابر پیاده محله  A۴ فولاد شهر و ساخت ،نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی آن و ساخت، نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی 

پلهای عابر پیاده بهارستان و عسگران )شماره مزایده: ۱/ ۴۰۲۲۲۴۲۹(
۱۳- ساخت و نصب پل عابر پیاده در محور تودشک و ساخت ،نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر روی پیشانی آن و ساخت ،نصب و بهره برداری از تابلو های تبلیغاتی بر 

پیشانی پل عابر موجود تودشک )شماره مزایده: ۱/ ۴۰۲۲۲۴۳۰(
تاریخ انتشار فایل اسناد مزایده ردیف ۱ تا ۵ از چاپ اول آگهی از ساعت ۰۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ تا  ساعت ۱۳:۰۰  مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵ از طریق کارتابل اجاره مزایده سامانه 
ستاد ایران به نشاني الکترونیکي setadiran.ir مي باشد. مهلت بازدید از مکانهاي مورد نظر  از ساعت ۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۶  تا  ساعت ۱۳:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۴  و مهلت 
دریافت اسناد تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۲۵  و مهلت ارائه پیشنهادات شامل تصویر تضمین فرآیند ارجاع کار یا ودیعه)شرکت در مزایده( و سایر اسناد از طریق سامانه ستاد ایران از ساعت 
۰۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ تا  ساعت ۱۳:۰۰  مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵  و تحویل پاکت اصل تضمین فرآیند ارجاع کار یا ودیعه)شرکت در مزایده( به صورت فیزیکی از ساعت ۸:۰۰ 

مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ تا  ساعت ۱۳:۰۰  مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵  به اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اصفهان، طبقه ششم ، دبیرخانه اداره حراست مي باشد.
زمان گشایش فایلهاي پاکات مزایده ردیف ۱ تا ۵ از طریق سامانه ستاد ایران در ساعت ۸:۰۰ صبح ۱۴۰۲/۱۰/۰۶ در محل سالن جلسات اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي 

استان اصفهان انجام مي شود. 
تاریخ انتشار اسناد مزایده هاي ردیف هاي ۶ تا ۱۳ فوق از چاپ اول آگهی از ساعت ۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ تا  ساعت ۱۳:۰۰  مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵ از طریق پایگاه ملي اطلاع 
رساني مناقصات به نشاني الکترونیکي iets.mporg.ir  مي باشد. مهلت بازدید از مکانهاي مورد نظر  از ساعت ۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۶  تا  ساعت ۱۳:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۴  
و مهلت دریافت اسناد تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۹/۲۵  و مهلت ارائه پیشنهادات  و تحویل پاکات مزایده از جمله پاکت تضمین فرآیند ارجاع کار یا ودیعه)شرکت در مزایده( و سایر اسناد 
مربوط به پاکت ب و ج به صورت فیزیکی از ساعت ۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۱۵ تا  ساعت ۱۳:۰۰  مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۵  به اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اصفهان، 

طبقه ششم ، دبیرخانه اداره حراست مي باشد.
زمان گشایش پاکات مزایده ردیف هاي ۶ تا ۱۳ به صورت فیزیکي ساعت ۸:۰۰ صبح ۱۴۰۲/۱۰/۰۶ در محل سالن جلسات اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اصفهان انجام مي شود. 
لازم به توضیح است تصمیم گیري در خصوص برنده مزایده هاي ردیف ۱ تا ۵ صرفأ بر اساس اطلاعات مندرج در سامانه ستاد ایران و براي مزایده هاي ردیف ۶ تا ۱۳ به صورت  

اطلاعات فیزیکی ارائه شده در قالب پاکات الف ، ب و ج انجام خواهد شد. و اطلاع از مابقی شرایط مزایده  از طریق اسناد پیوست در سامانه های مذکور مقدور می باشد.
نشانی اداره: بلوار میرزاکوچک خان، بین پل وحید و ترمینال زاینده رود، کد پستي:۳۳۷۴۳ -۸۱۷۶۶، تلفن گویا ۰۳۱-۳۵۰۵۹

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان اصفهان
شناسه آگهی ۱۶۱۸۷۱۷



اقتصاد2
ایران

میــزان معافیــت  مالیاتــی 
حقوق بگیران و اصناف 

بر اساس متن نهایی لایحه بودجه سال آینده، 
معافیت مالیاتی حقوق بگیران به ۱۲ میلیون 
افزایش یافت و معافیت درآمدی سالانه مشاغل 
و درآمد اجاره مستغلات نیز به ترتیب به ۷۵ و 

۵۷ میلیون تومان تعیین شده است.
اول آذر ماه بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
کل کشور مشتمل بر هفت فصل شامل احکام 
سقف منابع، سقف درآمد و تراز عملیاتی سقف 
واگذاری دارایی های سرمایه ای، سقف واگذاری 
دارایی های مالی، منابع هدفمندسازی یارانه ها 
و مفروضات پیش بینی منابع و مصارف بودجه 
تقدیم مجلس شــد و روز گذشته هم رئیس 
جمهور با حضــور در مجلــس، درباره لایحه 

بودجه سال آینده صحبت کرد.
اما طبق اعلام مســئولان در متــن نهایی که 
روز گذشته تقدیم مجلس شــده، تغییراتی 
صورت گرفته که گفته می شود به نفع حقوق 
بگیران خواهــد بود. رئیس جمهــور هم روز 
گذشته در مجلس درباره افزایش درآمدهای 
مالیاتی توضیح داد که ایــن افزایش مالیات 
برای حقوق بگیران نخواهد بود، بلکه به کسانی 
که فرار مالیاتی دارند پرداخته شده و از طرف 
دیگر تلاش شده از کسانی که درآمد هنگفت 

دارند و مالیات نمی دهند، مالیات گرفته شود.
او همچنین تاکید کرد که در بودجه هیچ پایه 
مالیاتی جدیدی وجود ندارد و آنچه هســت 
جلوگیری از فرار مالیاتی است. بر این اساس، 
در متن ابتدایی لایحه بودجه ســال آینده که 
اول آذر منتشر شد، ســقف معافیت مالیاتی 
سالانه ۱۲۰ میلیون تومان و ماهانه ۱۰ میلیون 
تومان لحاظ شده بود. اما با توجه به انتقاداتی 
که نســبت به بار افزایش هــای مالیاتی برای 
حقوق بگیران مطرح شد، چند روز بعد رئیس 
ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد که افزایش 
سقف معافیت مالیاتی کارکنان، کارمندان و 
اصناف و مشاغل از سوی رئیس جمهوری تایید 
شده و در اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۳ سقف 

معافیت ماهیانه افزایش خواهد یافت.
اکنون طبــق گفته رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه پیرو این دستور رئیس جمهور، معافیت 
مالیاتی حقوق بگیران در لایحه بودجه ســال 
آینده اصلاح شــده و به ۱۲ میلیــون تومان 
افزایش یافته است. همچنین معافیت درآمدی 
سالانه مشــاغل و درآمد اجاره مستغلات به 
ترتیب به ۷۵ و ۵۷ میلیون تومان افزایش پیدا 
کرده است. گفتنی اســت؛ پیش از این سقف 
معافیت مالیاتی اصناف و مشاغل ۴۷ میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان و درآمد اجاره مستغلات ۴۵ 

میلیون تومان تعیین شده بود.

تولید ۲۰۵ هزار خودرو توسط 
بخش خصوصی

معاون وزیر صمت در امور خودرویی گفت: در 
۸ ماهه اول امســال حدود ۲۰۵ هزار دستگاه 
خودرو در بخش خصوصی تولید شده که حدود 
۸۰ درصد رشد تولید را نشان می دهد. توکلی 
لاهیجانی، معاون وزیر صمت در امور خودرویی 
گفت: امسال حدود ۷۴۲ هزار دستگاه خودروی 
سواری به  صورت مستقیم و کامل تولید شده 
که در مقایسه با ۶۲۱ هزار دستگاه تولید کامل 
مدت مشابه پارسال، رشد ۲۰ درصدی را نشان 
می دهد. توکلی لاهیجانی گفت: امسال ۱۰۷ 
هزار دســتگاه خودروی وانت در کشور تولید 
شده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال از ۴۳ 

درصد رشد برخوردار بوده است.
او گفت: علاوه بر این در ۸ ماهه اول امســال 
حدود ۲ هزار و ۳۰۰ دســتگاه خودروی ون 
تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
۳ درصد رشد را نشان می دهد. تولید حدود ۲۵ 
هزار دستگاه انواع خودروی سنگین )کامیون، 
کامیونت و کشنده( و رشد ۲۶ درصدی تولید 

در این حوزه از دیگر آمار قابل ذکر است.
مدیرکل صنایــع خودرویــی وزارت صمت 
گفت: در مدت یاد شــده ۳۹۴ هزار دستگاه 
موتورســیکلت در کشور تولید شــده که در 
مقایسه با مدت مشابه پارســال از ۴۱ درصد 
رشد برخوردار بوده اســت. علاوه بر این در ۸ 
ماهه اول امســال حدود ۲۰۵ هزا ر دستگاه 
خودرو در بخش خصوصی تولید شده که در 
مقایســه با تولید ۱۱۴ هزار دستگاه در مدت 
مشابه پارسال حدود ۸۰ درصد رشد تولید را 
نشان می دهد. توکلی لاهیجانی گفت: در این 
مدت سهم بخش خصوصی از تولید خودرو در 

کشور ۲۳ درصد بوده است.

اخبار

رئیــس ســازمان برنامه 
بودجه با اشــاره به اینکه، 
۶۱ درصد منابع بودجه از 
درآمدهای پایدار اســت، 
گفت: اکنــون پرداخت به 
ذینفع نهایی را در مورد کلیه حقوق بگیران دولت 

انجام می دهیم.
به گزارش تســنیم، داود منظور با اشــاره به اینکه 
سازمان برنامه و بودجه  اشراف اطلاعاتی مناسبی در 
حوزه بودجه و بهبود سلامت نظام پرداخت در اختیار 
دارد، اظهار کرد: اکنون پرداخت  به ذینفع نهایی را در 
مورد کلیه حقوق بگیران دولت انجام می دهیم. یعنی 
خزانه داری مستقیما به حساب تمام کارمندان دولت 
پرداخت حقوق ومزایای مربوطه را انجام می دهد. 
بر این اساس اینطور نیست که ما پول را به دستگاه 

بدهیم و دستگاه به کارمندان پرداخت بدهد.
وی در خصوص ابعاد دیگر پراخت به ذی نفع نهایی 
ادامه داد: پرداخت ما به یارانه دارو مستقیما در وجه 
داروخانه ای انجام می شود که دارو را فروخته است. 
یعنی دولت دقیقا می تواند رصــد و پیگیری بکند 
جریان وجوه خودش را از جایــی از تخصیص می 

دهد تا آن ذینفع نهایی که این را دریافت می کند.
منظور در پاسخ به این ســوال که در بودجه سال 
آینده  چه اقدامات اصلاحی در مورد ساختار بودجه 
انجام دادیدکه منجر به انضباط مالی خواهد شــد، 
تصریح کرد: یکی از مشکلات جدی نظام بودجه ای 
ما وابستگی به منابع ناپایداری مثل فروش نفت یا 
صادرات نفت و گاز است. دو اشکال بوجود می اید؛ 
اولا نفــت و گاز را ما قاعدتا به عنــوان درآمد تلقی 
نمی کنیم این سرمایه ملی اســت و ما نمی توانیم 
ســرمایه ملی را بفروشــیم و درآمــدش را بابت 
هزینه های امور جاری و پرداخت به کارکنان دولت 
هزینه کنیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: 

نکته دوم این است که این وابستگی به نفت بودجه 
را نسبت به نوسانات خارجی آسیب پذیر می کند. 
مثلا اگر قیمت نفت بالا یا پایین برود بودجه داخل 
کشور کاملا متاثر می شــود. تدبیری که در اصلاح 
ساختار بودجه شده  این است که ما این وابستگی به 

منابع ناپایدار کاهش بدهیم .
به طور کلی در منابع تامین مالی دولت ســه منبع 
اصلی داریم؛ یکی منابع درآمدهای عمومی دولت، 
دوم منبع واگذاری درآمدهای سرمایه ای است مثل 
فروش نفت، گاز و واگذاری اموال دارایی های دولت 
ســوم واگذاری های دارایی های مالی مثل فروش 
اوراق مشارکت و... آنچه که از همه اینها اصطلاحا 
درآمد سمی محسوب نمی شود همان درآمدهای 
پایدار دولت اســت. این درآمدهای پایدار شــامل 
درآمدهای مالیاتی، حقوق گمرکمی، ســود سهام 
شــرکت های دولتی، بهره مالکانه معادن و حقوق 
دولتی معادن، بهره مالکانه دولــت در ارتباطات و 

فروش کالا و خدمات دولت است. وی ادامه داد: ما 
اگر بتوانیم به سمتی حرکت کنیم که بودجه کاملا 
بر همین منبابع مالیاتی و... استوار باشد یعنی کاملا 

بودجه را پایدار کردیم.
منظور تصریح کرد: یکی از اقدامات مهم ما این است 
که یک قدم جدید به سمت افزایش پایداری بودجه 
در جهت اصلاح ساختار بودجه حرکت شده است. 
یعنی ســهم گروه اول و درآمدها را اضافه کردیم 
و ســهم درآمدهای واگذاری دارایی سرمایه ای را 
کاهش دادیم. ما در بودجه سال آینده از کل ۲۴۶۰ 
هزار میلیارد تومان بودجه ای که پیش بینی کردیم 
حدود ۶۱ درصدش مربوط بــه همین درآمدهای 
پایدار اســت. ۲۶ درصد مربوط بــه واگذاری های 
دارایی های ســرمایه ای و ۱۳ درصد هم مربوط به 

واگذاری دارایی های مالی است.
رئیس ســازمان برنامه بودجه گفت: اگر با ســال 
گذشته مقایسه بکنیم تقریبا ما ۱۰ درصد از سهم 

واگذاری دارایی های سرمایه ای کم کردیم و این ۱۰ 
درصد را به سهم درآمدهای پایدار اضافه کرده ایم. 
وی با بیان اینکه گروه اول درآمدهای دولت صرفا 
مالیات نیســت گفت: ما حقوق معادن، سود سهام 
شرکت های دولتی و فروش کالا و خدمات دولتی را 
داریم و همه اینها با هم رشد کرده و این ۶۱ درصد 
را ایجاد کرده است. اما درآمدهای مالیاتی سهمش 
از همه اینها بالاتر است. ما در ســال آینده میزان 
درآمدهــای مالیاتی را ۱۱۲۲ همــت پیش بینی 

کردیم.
منظور تصریح کرد: مالیات چهــار گروه دارد یک 
مالیاتی است که از شرکت ها می گیریم، یک مالیات 
درآمدهاست که عمدتا مشاغل و حقوق و دستمزد 
است، یک مالیات از فروش کالا و خدمات می گیریم 
و یک مالیات هم مالیات بر ثروت اســت. مثلا نقل 
و انتقال ملک و... مالیات بر ارث. ســهم مالیات بر 
اشخاص حقوقی و ســهم مالیات بر کالا و خدمات 
عمدتا ارزش افزوده است این دو بیشترین سهم را 
در مالیات دارند. وی افزود: در سال آینده پیش بینی 
کردیم که حدودا مالیات هــا ۴۹.۸ درصد افزایش 
پیدا می کند. مالیات مربوط به دو گروه اشــخاص 
حقوقی و کالا و خدمات، حدود ۵۳ درصد رشــد 
می کند، دو گروه دیگر مالیات بــر ثروت و مالیات 
بر درآمدها حدودا ۳۲- ۳۳ درصد رشــد می کند، 

میانگین اینها ۴۹.۸ درصد می شود.
منظور خاطرنشان کرد، تولیدکننده ما نهاده هایش 
را با قیمت بالاتر می خرد کالا را با قیمت بالاتر می 
فروشد سودش هم به صورت اسمی یا ریالی افزایش 
پیدا می کند، فرض کنید بیست درصد یک کسب 
وکار یا یک فرایند تولیدی سود خواهد داشت. این 
بیست درصد سو مشمول مالیات پارسال روی صد 
تومان درامد بوده است امسال می شود روی صد و 
سی و پنج تومان، پس مالیات رشد می کند من می 
خواهم این را توضیح بدهم، که ما در نظام مالیاتی 

خود به خود با تورم مالیات بالا می رود .

همراه با تورم به صورت خودکار مالیات افزایش می یابد

تحقق منابع بودجه از درآمدهای پایدار 

رشــد ۲۰ درصدی صادرات 
ایران به اوراسیا

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
گفت: تجارت ایران و اوراسیا در هشت ماه امسال 
به ۵.۲ میلیون تن کالا، به ارزش دو میلیارد و ۳۴۴ 

میلیون دلار رسید.
سید روح اله لطیفی در مورد تجارت هشت ماهه 
ایران با اعضای اتحادیه اوراســیا گفت: از ابتدای 
امسال تا پایان آبان ماه، پنج میلیون و ۱۶۸ هزار تن 
کالا به ارزش دو میلیارد  و ۳۴۴ میلیون و ۱۰۰ هزار 
دلار بین ایران و پنج کشور عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا تبادل شد که نسبت به مدت مشابه با رشد 
۳۳.۵ درصــدی در وزن و ۱۴ درصدی در ارزش 

همراه بوده است.
وی افزود: از این میزان دو میلیون و ۷۷۸ هزار تن 
کالا به ارزش یک میلیارد و ۷۴ میلیون دلار از ایران 
به کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا کالا صادر شده 
که نسبت به مدت مشابه،  ۴۵ درصد در وزن و ۲۰ 

درصد در ارزش افزایش داشته است.
لطیفی در باره واردات از پنج کشور عضو اوراسیا 
گفت: دو میلیون و ۳۹۰ هزار تن کالا به ارزش یک 
میلیارد و ۲۷۰ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار نیز از این 
میزان تجارت مربوط به واردات ایران از کشورهای 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا است که نسبت به هشت 
ماه نخست سال گذشــته با رشد ۲۲ درصدی در 

وزن و ۱۰ درصدی در ارزش همراه بوده است.
سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه 
تجارت خانــه صنعت معدن و تجــارت ایران در 
خصوص میزان صادرات ۸ ماهه ایران به کشورهای 
عضو اتحادیه اوراسیا اظهار داشت: روسیه با خرید 
یک میلیون و ۴۹۵ هزار تن کالای ایرانی به ارزش 
۶۱۶ میلیون و ۲۴۶ هزار و ۲۱۰ دلار و رشــد ۳۲ 
درصدی، ارمنستان با ۹۲۹.۵ هزار تن کالا به ارزش 
۲۷۱ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۲۸۲ دلار و رشــد سه 
درصدی، قزاقستان با ۳۰۵ هزار تن به ارزش ۱۲۳ 
میلیون و ۸۵۴ هزار و ۳۲ دلار با رشد ۱۰ درصدی، 
قرقیزستان با ۳۶ هزار تن به ارزش ۴۹.۷ میلیون 
دلار و با رشد ۱۲ درصدی و بلاروس با ۱۲.۳ هزار 
تن کالا به ارزش ۱۲ میلیون و ۳۵۵ میلیون و ۲۶۱ 
دلار به ترتیب مقاصد صادراتی کالاهای ایرانی در 
بین اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا در هشت 

ماهه امسال بودند.
لطیفی در رابطه با میزان واردات و خرید کالا از پنج 
کشور عضو اتحادیه اوراسیا گفت: روسیه با فروش 
دو میلیون و ۲۳۵ هزار و ۶۵۵ تن کالا به ارزش یک 
میلیارد و ۱۳۹ میلیون و ۸۴۴ هــزار و ۷۵ دلار و 
رشد ۱۲ درصدی نسبت به مدت مشابه، قزاقستان 
با ۱۰۶ هزار و ۳۷۱ تن به ارزش ۴۷ میلیون و ۶۱۶ 
هزار دلار )کاهش ۳۹ درصدی(، بلاروس با ۱۹ هزار 
و ۴۱۶ تن بــه ارزش ۴۳ میلیون و ۹۹۲ هزار دلار 
)رشد ۶۶ درصدی (، ارمنستان با هشت هزار و ۶۵۷ 
تن کالا به ارزش ۳۴ میلیــون و ۵۰۶ هزار و ۲۸۹ 
دلار ) رشد ۲۸۳ درصدی ( و قرقیزستان با هزار و 
۹۴۳ تن کالا به ارزش چهار میلیون و ۴۴۲ هزار و 
۴۶۴ دلار )رشد ۴ درصدی(، به ترتیب فروشندگان 
کالا به ایــران در بین اعضــای اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا بودند که ۹۰ درصد از کل واردات ایران از 
بین اعضای این اتحادیه از کشور روسیه بوده است.

وی در پایان گفت: بیــش از ۸۴ درصد وزن و ۷۱ 
درصد ارزش واردات ایران از اوراســیا و ۲۰ درصد 
وزن و ۳۹ درصد ارزش صادرات ایران به این اتحادیه،  
مربوط به محصولات کشاورزی، غذایی و دامی بود.

تجارت ۱.۷ میلیارد دلاری ایران 
و روسیه

تجارت ایران و روسیه در ۸ ماهه امسال یک میلیارد 
و ۷۵۶ میلیــون و ۴۰۵ هزار دلار بود که ســهم 
صادرات ۶۱۶ میلیون و ۳۲۶ هزار دلار و ســهم 
واردات یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار بوده است.

تجارت ایران و روسیه در ۸ ماهه سال جاری با ۱۸ 
درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال قبل به 
یک میلیارد و ۷۵۶ میلیون و ۴۰۵ هزار دلار رسید. 
میزان وزنی تجارت ایران و روسیه در این مدت ۳ 
میلیون و ۷۴۸ هزار تن بوده که نســبت به مدت 

مشابه سال قبل ۴۳ درصد افزایش داشته است.
در این مدت ۶۱۶ میلیــون و ۳۲۶ هزار دلار کالا 
به روسیه صادر شده اســت که این میزان نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۳۲ درصد افزایش داشته 
است. میزان وزنی کالاهای صادر شده به روسیه در 
این مدت یک میلیون و ۴۹۵ هزار تن بوده که ۶۶ 

درصد رشد نشان می دهد.
همچنین در این مدت ۲ میلیون و ۲۵۴ هزار تن 
کالا به ارزش یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون و ۷۸ هزار 
دلار وارد شده است که به لحاظ وزنی ۳۱ درصد 
و از حیث ارزش ۱۲ درصد افزایش داشــته است. 
بنابراین تراز تجاری ایران و روسیه ۵۲۳ میلیون و 

۷۵۰ میلیون دلار منفی است.

اخبار
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مدیــرکل دفتــر توســعه مردمــی ســازی 
واگذاری هــا گفــت: ۳ میلیــون و ۹۰۰ هزار 
نفر از افراد تحت پوشــش نهادهــای حمایتی 
که تاکنون ســهام عدالت دریافــت نکرده اند، 
 پــس از تصویــب ســبد در هیــأت وزیــران 

سهام دار می شوند.
راضیــه ذوالنوریــان، مدیر کل دفتر توســعه 
مردمی ســازی واگذاری ها با اشاره به تاریخچه 
روند واگذاری ســهام عدالت در کشــور، اظهار 
کرد: با توجــه به تبصره )۳( مــاده )۳۴( قانون 
اجرای سیاســت های کلی اصــل )۴۴( قانون 
اساســی موضوع تکلیف وزارت امور اقتصادی 
و دارایی برای شناســایی افراد مشــمول طرح 
توزیع ســهام عدالت، با همکاری وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی و فراهم آوردن شــرایط 
واگذاری سهام به مشمولین و با عنایت به ابلاغ 
دســتورالعمل مربوط در ســال ۱۳۸۹ توسط 
وزیر امور اقتصــادی و دارایــی، در ۲۰ مرحله 
مختلف جهت شناسایی مشــمولین این طرح 
اقدام شــد و در نهایت تعــداد ۴۹،۱۴۸،۷۷۴ 
 نفر به عنوان مشــمولین نهایی طرح شناسایی 

شدند.
وی به آزادسازی ســهام عدالت اشــاره کرد و 
گفت: صدور فرمان آزادسازی سهام عدالت طی 

ابلاغیه مورخ ۹ اردیبهشت ســال ۱۳۹۹ مقام 
معظم رهبری، ســاماندهی این طــرح و فراهم 
کردن بســتر لازم جهت بهره مندی مشمولین 
آن که اکثراً جــز پایین ترین اقشــار درآمدی 
جامعه هستند؛ از محل منافع حاصل از آن یعنی 
توزیع ســود نقدی در مجامع سالانه شرکت ها 
و همچنیــن اداره و خرید و فروش این ســهام 
به عنوان مبنای آزادســازی ســهام عدالت، در 
دســتور کار وزارت امور اقتصــادی و دارایی و 
 شــورای عالی بورس و اوراق بهادار قرار گرفته

 است.
مدیرکل دفتر توسعه مردمی سازی واگذاری ها 
از ۳۰ برابر شدن ارزش سبد سهام عدالت خبر 
داد و افزود: به موجب مصوبه شماره ۱۸۸۷۱۰ 
مورخ یک آذر سال ۱۳۹۶ شورای عالی اجرای 
سیاســت های کلی اصل )۴۴( قانون اساســی، 
ســهام قطعی تخصیص یافته به طــرح توزیع 
سهام عدالت در ۴۹ شرکت سرمایه پذیر شامل 
۳۶ شرکت بورسی و ۱۳ شرکت غیر بورسی به 
ارزش ۲۶۶٬۳۶۳ میلیــارد ریال به مشــمولین 
طرح تعلق گرفت که اکنون ارزش این پرتفوی به 
حدود ۷۰٬۹۳۳٬۲۲۱ میلیارد ریال یعنی تقریباً 
 ۳۰ برابر ارزش اولیه ســهام تخصیصی افزایش

 یافته است.

حباب قیمت سکه در حالی افزایش یافته که قیمتها 
در بازار طلا رو به کاهش گذاشته؛ اما مقاومت جدی 
در برابر آن از سوی فروشــندگان سکه وجود دارد؛ 
این در حالی اســت که تقاضای جدی به بازار وارد 

نشده است.
افزایش ناگهانی قیمت انــس جهانی طلا در هفته 
جاری، بازار طلا و ســکه را تحت تاثیر قرار داده؛ به 
طوری که قیمت  طــلای ۱۸ عیــار روز ۱۳ آذر به 
بالاترین میزان ۴۰ روز اخیر رســید؛ هر چند انس 
۲۱۳۷ دلاری فقط برای چند ســاعت روی تابلوها 
دیده شد و پس از آن سقوط قیمت طلای جهانی آغاز 
شد و قیمت طلا در شروع معاملات امروز )۱۵ آذر( به 

۲۰۲۱ دلار در هر انس رسیده است. 
در این میان در حالی که بازار طلا و سکه در رکود به 
سر می برد و قیمت دلار نیز تغییرات چندانی ندارد، 
نوسان شــدید انس به یکباره قیمت طلا و سکه را 
کاهش و افزایش داده؛ به نحوی که هر گرم طلا در 
بالاترین نرخ این هفته به ۲ میلیون و ۵۳۰ هزار تومان 
رسید و ســکه نیز تا مرز ۳۰ میلیون تومان رفت اما 
کاهش انس جهانی این افزایش قیمت را از بین برد. 

محمدکشــتی آرای، فعال بازار طلا درباره کاهش 
قیمت ها در بازار گفت: روز سه شــنبه با کاهش ۴۵ 
دلاری انس جهانی، قیمت ســکه حدود ۴۰۰ هزار 
تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز ۶۰ هزار تومان 

کاهش یافت. وی افزود: قیمت ارز تغییری نکرد؛ اما 
کاهش انس باعث افت قیمت طلا و سکه شد.

نکته حائز اهمیت آن است که در سال های گذشته 
در نوسانات ناگهانی بازار، وضعیت تقاضا نیز به یکباره 
تغییر می کرد؛ اما امسال در زمان های مختلف که 
قیمت سکه و طلا تغییرات به نســبت شدید هم 
داشتند تقاضایی وارد بازار نشــد در این هفته نیز 

وضعیت به همین صورت بود. 
کشتی آرای در همین رابطه گفت: شرایط اقتصادی 
بازار تغییری نکرده است؛ بازار همچنان در رکود است 
و داد و ستدی نیست. بازار روال عادی خود را دارد و 
هیجان و التهابی در آن وجود ندارد و قیمت ها تحت 

تاثیر انس جهانی نوسان کاهشی و افزایشی دارد. 
این فعال بازار طلا در پاســخ به این سوال که چرا 
قیمت انس جهانــی افزایش و کاهــش یافت نیز، 
اظهار داشــت: افزایش انس جهانی با شروع دوباره 
جنگ خاورمیانه بود که پیش بینی می شد تبعات 
جدیدی به بار بیاورد؛ اما جنگ دوباره حالت عادی و 
فرسایشی گرفت و باعث شد نگرانی که در بازارهای 
جهانی به وجود آمده بود برطرف شود، در بازارهای 
دیگر مانند نفت نیز شرایط همین گونه بود با اتفاقاتی 
که در دریای سرخ پیش آمد قیمت نفت صعودی 
شد؛ اما پس از برقراری آرامش مجددا قیمت نفت 

نیز کاهش یافت. 

مدیرعامل مجموعه راه و شهرسازی قرارگاه خاتم الانبیا 
گفت: راه آهن چابهار- زاهدان تا به امروز شاهد پیشرفت 
۶۷ درصدی بودیم و ۵۰۰ یورو دیگر برای تکمیل این 

پروژه باید تامین مالی شود.
محمدرضا رحمانی مدیرعامل مجموعه راه و شهرسازی 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص(، گفت: این قرارگاه 
۴۹ پروژه طی یکسال اخیر به بهره برداری رسانده است 
و در ۹ کلان شهر در زمینه ساخت مترو فعال هستیم و 
از جمله در شهر تهران نزدیک به ۴ کیلومتر خط مترو 
احداث کردیم و در شهرهایی قم و مشهد نیز ساخت خط 
مترو را در دست اقدام داریم. بزرگترین ناوگان حفاری 
مکانیزه را در اختیار داریم و تابلو و ایستگاه های پست برق 
را توانستیم داخلی سازی کنیم و این مجتمع اقتصادی 
در حوزه مترو ۳۳۸ کیلومتر ساخته و یا در دست ساخت 

قرار دارد.
مدیرعامل مجموعه راه و شهرسازی قرارگاه خاتم الانبیا 

تاکید کرد: با تزریق منابع مالــی پروژه راه آهن چابهار- 
زاهدان پیشرفت ۶۷ درصدی را داشته و اجرای این پروژه 
از اوایل )۱۴۰۰( آغاز که طی این سال ها شاهد پیشرفت 
چشمگیری بودیم. یک بخشــی از این پروژه در محور 
زاهدان- خاش است که در سال گذشته به بهره برداری 
رسید و امروزه در حال استفاده مسافرین است. ۲۰۵ پل 
خاص در این طرح وجود دارد و ۵۰۰ میلیون یورو اعتبار 
برای تکمیل این طرح مورد نیاز است که اگر این اعتبار 
تزریق شود، تا پایان ســال ۱۴۰۳ اجرای این طرح به 

پایان می رسد.
وی افزود: راه آهن رشت - آستارا باید به پایانه آستارا وصل 
شود که این اتصال ایران را به روسیه برای حمل کالا وصل 
خواهد کرد و حمل و نقل ریلی می تواند نقش ویژه  ای را 
در ترانزیت کالا از شرق به غرب دنیا بر عهده داشته باشد. 
منابع مالی برای طرح های ریلی یا از صندوق توسعه ملی 

و یا از محل تهاتر نفت با دولت تأمین می شود.

طرح »کهکشــان تعاون« با هدف خوشه ســازی 
کســب و کارها در حوزه تعاون و ایجــاد زنجیره 
ارزش در ظرفیــت تولیــد تعاونی ها در دســتور 
کار قــرار گرفتــه و با اجــرای آن زمینه رشــد و 
توســعه فرصت های شــغلی در حوزه  محصولات 
 اســتراتژیک نظیــر زرشــک و زعفــران فراهم

 می شود.
یکی از موضوعاتــی که در طول ســال های اخیر 
مورد توجه قــرار گرفته بحث کســب و کارهای 
خوشــه محور و گرایش به خوشه سازی در حوزه 
تعاون اســت. در حال حاضر بســیاری از کشورها 
بحث حمایت از توســعه خوشــه های کســب و 
کار را در دســتور کار قــرار داده انــد. بــه اعتقاد 
کارشناسان رشد و توســعه فرصت های شغلی از 
طریق گســترش خوشه های کســب وکار، نقش 
مهمی در سیاســت های اقتصــادی برای کاهش 
 نــرخ بیــکاری در مناطق شــهری و روســتایی

 ایفا می کند.
طرح الگوی شبکه سازی کسب و کارها در تعاونی ها 
و اتحادیه ها که به اختصار »کهکشان تعاون« نامیده 
می شود، یکی از مدل های جدیدی است که وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با هدف استمرار اشتغال 
و ایجاد اشتغال تعاونی و توسعه کسب و کارها در 

بخش تعاون دنبال می کند.
منظور از خوشه های کسب و کار واحدهای کسب 
و کاری است که در یک منطقه جغرافیایی متمرکز 

است و با همکاری و تکمیل فعالیت های یکدیگر، 
محصــولات و یا خدمات مشــابه و مشــترکی را 
تولید و ارائــه می کنند. این خوشــه ها می توانند 
در بخش های مختلف تولیــدی از جمله صنعتی، 
 خدماتــی، کشــاورزی، هنری و صنایع دســتی

 فعال باشند.
طرح »کهکشان تعاون« در راستای ایجاد زنجیره 
ارزش بــرای ظرفیت تولیدی تعاونی ها از ســوی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به اجرا درآمده 
و تاکنون در بیش از ۶ استان کشور از جمله کرمان 
و سیستان و بلوچســتان عملیاتی شده است. هم 
اکنون طرح الگوی شبکه ســازی کسب و کارهای 
تعاونی در رسته محصولات اســتراتژیک از قبیل 
زعفران و زرشک و برخی صنایع دستی در دستور 
کار قرار گرفته است. دی ماه سال گذشته معاونت 
تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تصویب 
طرح کهکشان تعاون در سازمان برنامه و بودجه و 
 اختصاص ۱۱۰۰ میلیارد تومان اعتبار به این طرح 

خبر داده بود.
طرح کهکشان تعاون، چرخه تامین نیاز تعاونی ها، 
منابع و خدمات مورد نیاز ســرمایه گذاری و بازار 
عرضه و فروش محصولات آنها را دنبال می کند و با 
اجرای آن زمینه استفاده از ظرفیت ها و مزیت های 
نسبی در هر استان به منظور اســتمرار اشتغال با 
مدل تعاونی و توســعه و پایداری کســب و کارها 

فراهم می شود.
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نشســت مشــترک رئیس اتاق اصنــاف ایران، 
مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شهر تهران و معاون سازمان نوسازی شهر تهران 
با موضوع بهره گیری از ظرفیت های شــهرداری 
در انتقال برخی مشــاغل و اصنــاف به خارج از 
شهر برگزار شد. رئیس اتاق اصناف ایران در این 
نشست با تاکید بر این که نگاه به مقوله اصناف، 
یک نگاه ملی اســت، گفت: با توجــه به تمرکز 
شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
به موضوع اصناف، فضای لازم برای برقراری این 
همکاری فراهم شده است. مجتبی صفایی تاکید 
کرد: اســتفاده از ظرفیت های مشترک و ایجاد 
مراکز تجاری فاخر برای تمــام اصناف از اهداف 
اصلی ما اســت که با بهره گیری از ظرفیت های 

سه گانه محقق خواهد شد.
معاون ســازمان نوسازی شــهرداری تهران نیز 
در این نشســت با بیان این که فعالیت سازمان 
نوسازی در سنوات گذشته بر واحدهای مسکونی 
بافت فرسوده تمرکز داشته است، گفت: تصمیم 
مجموعه بر این اســت که از فضاهایی با قابلیت 
کاربرد صنفی و خدماتی همچون منطقه صنعتی 
شمال منطقه ۲۰، بازار تهران، خلازیل و… توجه 

بیشتری شود.
محمدرضــا ابراهیمــی بــا تاکیــد بــر لزوم  
همکاری هــای بین ســازمانی گفــت: این امر 
با اســتفاده از تجربیات شرکت ســاماندهی و 

اتاق اصناف امکان پذیر اســت و در این صورت، 
ظرفیت های موجود در سازمان نوسازی در ایجاد 

فضاهای صنفی و خدماتی می تواند مفید باشد.
در ادامه این نشست، ســعید بیگی، مدیرعامل 
شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
گفت: انتقال اصنــاف به فضاهای مناســب در 
محدوده شــهر تهران، علاوه بر رونق اقتصادی 
اصناف، به بهره برداری مناسب از اراضی و حذف 

فضاهای بی دفاع شهری می انجامد.
وی با تاکید بر اهمیت حمایــت از اصناف بیان 
کرد: این امــر در کنار جلوگیــری از مزاحمت 
صنفی برای شهروندان، از اهداف اصلی شرکت 
ســاماندهی صنایع و مشاغل شــهر است  و این 
شرکت آمادگی کامل برای ادامه همکاری در این 
راســتا را دارد. بیگی همچنین تاکید کرد کرد: 
تعامل بین  دســتگاه های مختلف و بهره گیری 
از ظرفیت های موجود می تواند به ســاماندهی 
اصناف و رفع چالش های پیرامون آن منجر شود.

براساس اعلام روابط عمومی شرکت ساماندهی 
صنایع و مشــاغل شــهر تهران، در انتهای این 
نشست مقرر شد که سازمان نوسازی شهرداری 
تهران، اراضی مناســب و واجد شرایط را معرفی 
کند و جلسات مداوم و مســتمری برای ارزیابی 
و بررسی موضوعات با حضور سه دستگاه برگزار 
شــود تا روند انتقال اصناف مورد نظر به بهترین 

شکل پیگیری شود.

نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه صنف سازندگان 
و فروشندگان طلا و جواهر تهران در پیش بینی 
قیمت طلا و ســکه در روزهای آینده گفت: باید 
دید روند انس جهانی، نــرخ ارز و تقاضا چگونه 
خواهد بود؛ با توجه به ثبــات چند ماهه قیمت 
طلا و سکه نوسان کاهشی پیش بینی نمی شود 
و احتمال حرکت صعودی قیمت طلا و ســکه 
بیشتر اســت. رئیس اتحادیه صنف سازندگان 
و فروشــندگان طلا و جواهر تهــران بیان کرد: 
شرایط رکودی فعلا ادامه دار است بنابراین به نظر 
نمی رسد تا پایان هفته بازار نوسان چشمگیری 

داشته باشد.
روند افزایشــی انس جهانی در چند روز گذشته 
بازارهای داخلی را نیز تحت تاثیر گذاشته است 
و در حالی که قیمت ارز ثبات داشته و تقاضا نیز 
تغییری نداشــته اســت؛ اما قیمت طلا و سکه 
افزایش یافت که بر همین اساس، هر مثقال طلا 
که حدود ۱۰ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان معامله 
می شد، به مرز ۱۱ میلیون تومان رسیده است و 
سکه نیز چند روزی را در بالای ۲۹ میلیون تومان 

سپری می کند.
در همین رابطه نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه 
صنف ســازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر 
تهران درباره وضعیت بازار طلا و سکه گفت: در 
یک هفته گذشته حدود ۶۸ دلار افزایش که یک 
اتفاق بی سابقه بود که این امر، بازارهای داخلی را 
نیز تحت تاثیر قرار داد؛ اما به دلیل شرایط رکود 

تقاضا، اثر افزایشی چشمگیر نبود.
وی با اشــاره به ادامه رکود داد و ستدها در بازار 
طلا، اظهار داشت: شرایط بحرانی بازار طلا ادامه 
دارد؛ نــه اینکه مبادلات انجام نمی شــود؛ بلکه 
داد و ستد طلا و ســکه ۳۰ تا ۴۰ درصد کاهش 

پیدا کرده و این شرایط باعث شده تولیدی های 
صنعت طلا به ویــژه آنهایی کــه در واحدهای 
اجاره ای اشتغال دارند، در پرداخت هزینه ها دچار 

آسیب های مالی شوند.
رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر تهران نزدیکی به پایان سال میلادی 
را عامل افزایش انس جهانی عنوان کرد و گفت: 
طبق سنوات گذشته، در پایان سال میلادی بازار 
جهانی طلا افزایشی می شود و از طرف دیگر یک 
تحلیل هایی مبنی بر رسیدن انس به ۲۵۰۰ دلار 
وجود دارد که این تحلیل نیز بر روند افزایشــی 

قیمت طلای جهانی اثرگذار بوده است.
وی افزود: در یک ماه  گذشته قیمت انس جهانی 
طلا حدود ۱۲۰ تا ۱۳۰ دلار افزایش یافته است 
که نشان دهد یک شــیب افزایش قیمت شروع 
شده است؛ اما باید منتظر بود تا ژانویه مسیر بازار 
چگونه خواهد شد و آیا تحلیل ها به واقعیت تبدیل 
می شــود یا خیر. به گفته رئیس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران اثر 
تغییرات انس جهانی بر بازار داخلی زمانی بیشتر 

خواهد شد که شرایط رکود نیز تغییر کند.
وی در پیش بینی از قیمت طلا و سکه در روزهای 
آینده نیز گفت: شــرایط رکودی فعلا ادامه دار 
است؛ بنابراین به نظر نمی رســد تا پایان هفته 
بازار نوسان چشمگیری داشــته باشد. باید دید 
روند انس جهانی، نرخ ارز و تقاضا چگونه خواهد 
بود؛ باتوجه به ثبات چند ماهه قیمت طلا و سکه 
نوسان کاهشــی پیش بینی نمی شود و احتمال 
حرکت صعودی قیمت طلا و سکه بیشتر است. 
بنابر اعلام بذرافشــان با ثبات نرخ ارز و کاهش 
تقاضا در روز یکشنبه حباب سکه نیز کاهش ۲۰۰ 

هزار تومانی داشت.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی از رشــد ۹ درصدی تجارت 
دریابرد ایران نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد و گفت: با 
توجه به علاقمندی دولت ارمنستان به همکاری در حوزه دریایی و 
بندری با ایران، سازمان بنادر و دریانوردی در این مسیر تمام تلاش 

خود را به کار خواهد بست.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، علی اکبر صفایی مدیرعامل سازمان 
بنادر و دریانوردی در نشست با »نارک تریان«، معاون وزیر اقتصاد 
ارمنستان و »واردان گوستانیان« وابســته اقتصادی ارمنستان در 
ایران که در محل سازمان بنادر و دریانوردی برگزار شد، اظهار کرد: 
رئیس جمهوری، معاون اول رئیس جمهور و وزیر راه و شهرســازی 
در مقاطع زمانی مختلف از دولت ارمنستان دفاع کردند در حالی که 
بسیاری کشورها تلاش داشتند تا جغرافیای منطقه را تغییر دهند و 
مرز همسایگی ایران و ارمنستان را بر هم بزنند اما جمهوری اسلامی 

ایران محکم ایستاد و چنین اجازه ای نداد.
وی ادامه داد: رئیس جمهور نسبت به همسایگان ایران تعصب بسیار 
زیادی دارد و به دولت تأکید کرده اســت که در تمامی ابعاد به ویژه 
ابعاد اقتصادی با کشــورهای همســایه همکاری کنند. مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه در همین راستا همکاری های 
اقتصادی با کشور همســایه رقم خورده است، گفت: تجارت دریابرد 
ایران نسبت به سال گذشته ۹ درصد رشــد داشته است و در مسیر 

افزایش این رقم گام بر می دارد.
صفایی با تأکید بر اینکه سازمان بنادر و دریانوردی از هر گونه توافق 
دو جانبه بین ایران و ارمنســتان در حوزه دریایی و بندری استقبال 
می کند، عنوان کرد: هر گونه همکاری ســه جانبه بین ایران، هند و 
ارمنستان در چابهار مورد تایید ســازمان بنادر و دریانوردی است و 
در راستای شکل گیری آن با بررسی بســته های پیشنهادی گام بر 

می دارد. وی ادامه داد: پیش از این ایران در نشستی سه جانبه با حضور 
مشاور رئیس جمهور روسیه، رئیس شورای عالی امنیت ملی هند و 
 CIS وزیر راه و شهرسازی ایران که با حضور سفرای کشورهای حوزه
و قفقاز برگزار شد بر همکاری سه جانبه ایران، هند و روسیه تأکید 
کرد و در این مسیر از تجارب خوبی برخوردار است که می توان از این 
تجربه در راستای تعامل و همکاری سه جانبه ایران، هند و ارمنستان 
استفاده  کرد. معاون وزیر راه و شهرسازی در پایان بر ثمربخش بودن 
همکاری ایران و ارمنستان در بخش اقتصادی به ویژه حوزه دریایی 

و بندری تأکید کرد.
همچنین جلیل اســلامی، عضو هیئت عامل و معاون امور بندری و 
اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی ضمن تشــکر از تمایل دولت 
ارمنستان به منظور افزایش همکاری در حوزه دریایی و بندری با ایران 
به ویژه در بندر شهید بهشتی چابهار، اظهار ;VN: با توجه به پیشنهاد 
دولت ارمنستان، پیشنهاد همکاری ایران، هند و ارمنستان در بندر 
چابهار ایده خوبی اســت و قطعاً در صورت ارائه بســته پیشنهادی 
مطلوب، کار کارشناسی در این رابطه انجام خواهد شد تا در رابطه با 
آن تصمیم گیری کنیم. وی افزود: ارمنســتان علاوه بر همکاری در 
بندر چابهار می تواند در بنادر دیگر نظیر بوشهر، امام خمینی)ره( و 
بندر عباس نیز تخلیه و بارگیری کالا داشته  باشد و فعالیت ها صرفاً به 

بندر چابهار خلاصه نشود.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
اینکه بنادر ایران ۲۵۰ میلیون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری دارند، 
اظهار کرد: سازمان بنادر و دریانوردی آماده تحقق هر گونه پیشنهاد 

عملیاتی و اجرایی از سوی دولت ارمنستان در بندر چابهار است.
در ادامه »نارک تریان«، معاون وزیر اقتصاد ارمنســتان با اشاره به 
اینکه جایگاه و نقش ویژه ایران در منطقه بر کسی پوشیده نیست، 

گفت: اقدامات دولت ایران در جلوگیری از بر هم خوردن جغرافیای 
منطقه قابل ستایش و داشتن مرز مشــترک بین ارمنستان و ایران 
برای دولت ارمنستان حائز اهمیت است. وی افزود: تجربه ایران در 
نشست سه جانبه ایران، روسیه و هند می تواند بسیار کمک کننده 
باشد و پایه خوبی برای همکاری سه جانبه ایران، هند و ارمنستان در 

منطقه خواهد بود.
 نارک تریان با بیان اینکه آماده هر گونه همکاری مشــترک با ایران 
به صورت تفاهم نامه و توافقنامه هســتیم، گفت: بهتر است دیداری 
سه جانبه بین ایران، هند و ارمنستان به منظور همکاری مشترک در 
بندر شهید بهشــتی چابهار برگزار شود و برای ارمنستان مهم است 
که بتوان از ظرفیت بندر چابهار به بهترین شــکل در مسیر کریدور 

شمال-جنوب استفاده  کرد.
بر اســاس این گزارش روابط عمومی ســازمان بنادر و دریانوردی، 
همچنین »واردان گوستانیان« وابسته اقتصادی ارمنستان در ایران 
با اشاره به اینکه ارمنســتان دروازه تجارت کالا به سمت کشورهای 
شمالی، اروپا و... اســت، اظهار کرد: ایران هم دروازه تجارت کالا به  
سمت جنوب، کشورهای حوزه خلیج فارس، هند و... است و باید از 

ظرفیت دو کشور در این مسیر به شکلی مطلوب بهره برد.
وی افزود: کریدور شــمال-جنوب از نظر اســتراتژیک برای دولت 
ارمنستان از اهمیت بالایی برخوردار است و در همین راستا احیای 
تأسیسات زیربنایی و مسیرهای مواصلاتی در دستورکار قرار گرفته 
است. گوستانیان با بیان اینکه اتصال دریای سیاه و خلیج فارس از نظر 
تجارت کالا از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، گفت: بندر چابهار 
مسیر حمل و نقل کالا را کوتاه خواهد کرد که این مسئله از اهمیت 
بسیار بالایی برخوردار اســت و لازمه تحقق استفاده از این ظرفیت، 

بازسازی مسیرهای ترانزیتی و زیربنایی است.

 اگرچه برخی از افرد و نهادها عنوان می کنند که اصناف تنها حدود ۵ درصد 
از کل مالیات کشور را می پردازد اما رئیس کارگروه مالیاتی اتاق اصناف ایران 
معتقد است این آمار مستدل نیست و درباره صحت آن تردیدهایی وجود 
دارد. مهدی امیدوار در این باره به پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران گفت: 
محدودیت های آماری سازمان امور مالیاتی و تفارت دیدگاه این سازمان 
نسبت به جامعه صنفی با آنچه که در قانون نظام صنفی به عنوان »واحد 

صنفی« تعریف شده است. 
به طوری که در این قانون، »هر واحد اقتصادی که فعالیت آن در محل ثابت 

یا وسیله  سیار باشد و توسط فرد یا افراد صنفی با اخذ پروانه کسب دایر شده 
باشد، واحد صنفی  شناخته می شود.« اما آنچه از سهم ۵ درصدی اصناف 
در پرداخت مالیات مطرح می شود مشخص نیست چه جامعه ای را خطاب 

قرار داده است. 
 عضو و سخنگوی هیات رئیسه اتاق اصناف ایران افزود: علی رغم آمارهای 
صنفی مبنی بر وجود ۳.۵ میلیون واحد صنفی دارای پروانه کسب و فاقد 
آن، سازمان امور مالیاتی این آمار را به ۸میلیون واحد صنفی رسانده است 
و معتقد اســت بیش از ۵۰ درصد از این جامعه ۸میلیونی، مالیات خود را 

نداده   اند. امیدوار اظهار کرد: این در حالی اســت که با بررسی های بیشتر 
مشخص می شود این سازمان تعریف متفاوتی از اصناف دارد و مثلا پزشکان 

را از فعالان صنفی می داند. 
 رئیس کارگروه مالیاتی اتاق اصناف ایران تصریح کرد: لذا اعتراضی که صنایع 
مبنی بر فقدان منابع آماری پرداخت   کنندگان مالیات مطرح می کنند در 
اصناف هم وجود دارد. آمار متناقض ســازمان امور مالیاتی مبنی بر وجود 
۸میلیون واحد صنفی در کشور نمونه بارز بی   اطلاعی سازمان امور مالیاتی و 

عدم برنامه   ریزی براساس آمار است. 

نماینــده اصنــاف اصفهــان در هیــأت نماینــدگان اتاق 
اصنــاف ایران با اشــاره بــه چالش هــای توزیــع و فروش 
کالای قاچــاق برای واحدهــای صنفی، بر لزوم مشــارکت 
 نیروی انتظامــی برای جلوگیری از ورود ایــن کالاها از مبدا 

تاکید کرد.
سیروس فرجی، نماینده اصناف اصفهان در هیأت نمایندگان 
اتاق اصناف ایران در گفتگو با پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف 

ایران اظهار کرد: یکی از چالش های بزرگ ما در حوزه پوشاک، 
بحث توزیــع و فروش کالاهای قاچاق در شهرســتان بویین 
میاندشــت و به طورکلی اســتان اصفهان است؛ به خصوص 
پوشــاکی که با ارزش های حوزه عفاف و حجاب ما همخوانی 
ندارد، از جمله درج تصاویر یا نمادهای شیطان پرستانه روی 

پوشاک.
نائب رئیس اتــاق اصناف شهرســتان بویین میاندشــت با 

تاکید بر لزوم جلوگیری از ورود این کالاها به کشــور گفت: 
معمولا واحدهای صنفی اطلاعات و آگاهــی کاملی در این 
زمینه ندارند و اغلب با پرداخت مبالغی، اجناســی را از یک 
عمده فروش دریافت می کنند تا به فروش برســانند. اما در 
ادامه واحدهای بازرســی ما، بازرســی تعزیرات و یا نیروی 
 انتظامی بــه این موضــوع ورود پیدا می کننــد و این کالاها 

را جمع آوری می کنند. 

عضــو کمیســیون تشــکل ها و واحدهــای صنفــی اتاق 
اصناف ایران ادامه داد: متاســفانه تنها متضــرر این چرخه 
واحدهــای صنفــی خواهند بود کــه به عنــوان حلقه آخر 
توزیع پوشــاک، مورد بازرســی و نظارت هســتند. چراکه 
قاچاقچیانــی کــه ایــن کالا را وارد کشــور می کنند پول 
 خود را دریافت کرده انــد و باز هم بــرای آوردن این کالاها

 اقدام می کنند.

ســیروس فرجی تصریح کــرد: مــا معتقدیم کــه نیروی 
انتظامی و ســایر دســتگاه های مرتبط باید به این موضوع 
ورود کننــد و از مبــدا جلــوی ورود کالاهــای قاچــاق به 
کشــور را بگیرند تا ایــن کالاها به دســت واحدهای صنفی 
نرســد. در واقع باید با عمده فروشــانی که در ســطح کلان 
 این کالاها را به پایتخت و مراکز اســتان ها عرضه می کنند،

 برخورد شود.

مدیرعامل شــرکت بــرق منطقــه ای تهران از 
تخصیص اعتبار ۱۰ هــزار میلیارد تومانی برای 
نوسازی و بهسازی شــبکه برق خبرداد. حبیب 
قراگوزلو مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران 
با اشاره به لزوم نوسازی شــبکه برق در تهران، 
گفت: شبکه برق منطقه ای تهران تقریباً قدیمی 
ترین شبکه برق کشور است و در راستای بهسازی 
و تعویض تجهیزات فرســوده در ســال گذشته 
رایزنی های خوبی با شــرکت توانیر انجام شده و 
اعتباری به مبلغ ۱۰ هزار میلیــارد تومان برای 
انجام پروژه های جدید و رفع فرسودگی شبکه در 

اختیار ما قرار گرفت
وی ادامــه داد: این اعتبار بیشــتر در راســتای 
ترانسفورماتورهای فرسوده و تعویض کابل های 
فرسوده است که قراردادهای انعقاد با شرکت های 
مختلف عقد شــده و رایزنی هایی با شرکت های 
کابل ســاز انجام شده اســت. به گفته این مقام 
مســئول به این وسیله فرســودگی شبکه برق 
کاهش پیدا می کند که لازم به ذکر اســت این 

مساله امری زمان بر است و حداقل به سه تا چهار 
ســال زمان نیاز دارد تا به مرور زمان تجهیزات 
فرسوده را از مدار خارج کرده و تجهیزات جدید 
را جایگزین کنیم. وی اضافه کرد: امکان تعویض 
تجهیزات فرسوده در تمامی ایام سال به خصوص 
در زمان پیک وجود نــدارد. به همین دلیل باید 
در فصل پاییز و اوایل بهار انجام بگیرد. به گفته 
این مقام مسئول امیدواریم در سه تا چهار سال 
آینده بتوانیم درصد بالایی از تجهیزات فرسوده 
را تعویض کنیم. وی توضیــح داد: در پیک چند 
حادثه وجود داشت که به دلیل فرسودگی شبکه 

برق، اتفاق افتاد و منجر به قطعی برق شد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران در خاتمه 
یادآور شد: فرسودگی شــبکه برق میزان خروج 
اضطراری افزایش پیدا کرد و در پیک سال جاری 
چند حادثه وجود داشت که به دلیل فرسودگی 
تجهیزات به خصوص کابل ها بــود که به دلیل 
فرســودگی بیش از اندازه تجهیزات پست ها از 

مدار خارج می شدند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: طبق گزارش 
مرکز آمار ایران رشد اقتصادی در ۶ ماه اول امسال 
۷.۵ درصد بوده اســت که باید به رشد ۸ درصدی 

برسیم.
داوود منظور با اشــاره به اینکه ســازمان برنامه و 
بودجه چشم و گوش دولت است و عملکرد همه دستگاه ها را می تواند رصد 
کند، گفت: یکی از وظایف مهم ســازمان برنامه و بودجه نظارت عملیاتی 
است. طبق قانون برنامه و بودجه مکلف هستیم بر اجرای برنامه ها و جذب 
بودجه و نحوه اجرای برنامه ها و قوانین بودجه نظارت داشته باشیم، ولی این 
نقشِ بسیار حائز اهمیت، قدری مورد غفلت و کم توجهی قرار گرفته است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: کار سازمان تنها اختصاص اعتبار 
و امضای موافقت نامه ها با دستگاه ها نیست، بلکه کار مهم سازمان این است 
که نظارت دقیق بر منابع اختصاص داده شده و اهداف و برنامه های مدنظر 

دستگاه ها در دســتور کار قرار گیرد و این مهم از طریق نظارت هوشمند 
امکان پذیر است.

وی تاکید کرد: در این ارتباط اســتفاده از ظرفیت استان ها برای پیشبرد 
اهداف تعریف شده بسیار مهم است، لذا از ظرفیت سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان ها و امور تخصصی سازمان بایستی استفاده مطلوب شود. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه با اشاره به جایگاه نظارتی این سازمان، تصریح کرد: 
منظور از نظارت، نظارت بر انجام پروژه ها نیست، بلکه نظارت واقعی بر کلان 

روند ها و جهت گیری ها است.
منظور اضافه کرد: هدف سازمان برنامه و بودجه نظارت راهبردی و راهبری 
توسعه در کشور است و راهبری توسعه یعنی خلق ثروت و ایجاد بستر های 
لازم برای رشد ۸ درصدی اقتصاد است. وی تصریح کرد: طبق گزارش مرکز 
آمار ایران رشد اقتصادی در ۶ ماه اول سال جاری ۷.۵ درصد بوده است، لذا 
باید موانع توسعه برداشته شود و محرک های توسعه فعال و ظرفیت های 
تأمین مالی هم افزا شود تا رشد ۸ درصدی اقتصاد تحقق و استمرار داشته 

باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رشد اقتصادی نیمه نخست امسال ۷.۵ درصد شد

تحقق رشد اقتصادی پایدار در برنامه هفتم 

رکود داد و ستدها در بازار طلا

تخصیص ۱۰هزار میلیارد تومان برای نوسازی شبکه برق

رشد تولید لازمه مهار تورم ایجاد مراکز تجاری فاخر برای اصناف 
علی قنبری، اقتصاددان

برای تحقق رشد اقتصادی کشور باید بیش از هر اقدام 
و روشــی به دنبال ایجاد امنیت و ثبــات همه جانبه 
اقتصادی برود. امنیت و ثبات اقتصادی باعث می شود 
که شرایط برای آغاز و توســعه فعالیت های اقتصادی 
و تجاری در کشــور فراهم شــود. اگر ما به این ممکن 
دســت پیدا کنیم، ســپس می توانیم به ســراغ جلب 
اعتماد عمومی شــهروندان و ســپس جلب اعتماد و 
تشویق سرمایه گذاران داخلی و خارجی برویم. یشرفت 
اقتصادي کشور بستگي به ثبات، امید به آینده و امکان 
پیش بیني آینــده دارد. ســرمایه گذاري قطعا وقتي 

صورت مي گیرد که آینده روشن باشد.
به عبارتی برای تحقق رشــد تولیــد و افزایش درآمد 
ملی بایــد ســرمایه گذاری را در کشــور افزایش داد. 
افزایش ســرمایه گذاری در کشــور بدون ورود بخش 
خصوصی داخلی و خارجی قوی امکان پذیر نیســت. 
درواقع بایــد پذیرفت دولت بــه تنهایــی در تأمین 
مالی پروژه ها شکســت خواهــد خورد و بــا توجه به 
محدودیت های ارزی که با آن مواجه اســت و با توجه 
به افزایش هزینه ها، لاجرم اســتفاده از ظرفیت بخش 
 خصوصی در تأمین مالی پروژه ها امری مهم و ضروری 

به شمار می رود.
جلب اعتماد عمومی شهروندان و سرمایه گذاران باعث 
ورود ســرمایه به بازارهای مالی و خطوط تولید شده و 
در نتیجه بــا خود افزایش نرخ تولید ملــی را به همراه 
دارد. بنابراین یکی دیگر از اهداف باید حمایت از تولید 
 با ارائه ســازوکارهای حمایتی از جمله تسهیلات مالی 

و معنوی باشد. 
رشد تولید لازمه مهار تورم است. اگر می خواهیم تورم 
مهار شود باید رشــد تولید اتفاق بیفند. در اصل بدون 
رشــد تولید نمی توان انتظار مهار تورم را داشــت. به 
عبارت بهتر رشد تولید به افزایش عرضه در بازار منجر 
می شود و وفتی عرضه افزایش پیدا کند قیمت ها خواهد 

شکست و فراوانی محصول در بازار ایجاد می شود.
اولین و مهمتریــن نتایج افزایش نــرخ تولید، کاهش 
نرخ بیکاری در کشــور و در کنار آن افزایش ســرانه 
درآمد افــراد و در نتیجــه حرکت جامعه به ســمت 
رفــاه و آســایش اقتصــادی و اجتماعــی خواهــد 
بــود. مــن اعتقــاد دارم که بایــد برای رســیدن به 
این اهــداف یک نگاه جامع به شــرایط امروز کشــور 
 داشــت و ســپس طبق یک دســتورالعمل مشخص 

حرکت کرد.

بنادر ۲۵۰ میلیون تن ظرفیت تخلیه و بارگیری دارند

رشد تجارت دریابرد ایران

مطالبه اصناف، اجرای عدالت مالیاتی است 

توزیع کالاهای قاچاق از مبدا پیگیری شود
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فناوری و 
اطلاعات

کپسول زیستی ایرانی با موفقیت به فضا پرتاب شد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: جدیدترین کپســول زیستی کشورمان 
با پرتاب گر بومی و با موفقیت به فضا پرتاب شــد. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در شــبکه اجتماعی ویراســتی گفت: بعد از یک دهه وقفه، 
 ۱۳۰km جدیدترین کپسول زیستی کشــورمان با یک پرتابگر بومی به ارتفاع

با موفقیت پرتاب و آزمایش های برنامه ریزی شده برای آن با موفقیت انجام شد.
وی افزود: این کپسول زیستی ۵۰۰ کیلویی و پرتابگر آن در راستای تحقق نقشه راه 
طرح اعزام فضانورد ایرانی به فضا به دست دانشمندان کشورمان طراحی و ساخته 
شده است. وی پیش از این گفته بود: پرتاب این کپسول، در راستای تحقق نقشه 

راه طرح اعزام فضانورد ایرانی در افق ۱۴۰۷ است.

اعتماد ۲۵۰ میلیون  دلاری صنایع بزرگ به نخبگان
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان در رویداد پتروفن از اعتماد صنایع کشور به 
نخبگان در قالب قراردادهای »تولید بار اول« به ارزش بیش از 2۵۰ میلیون دلار 
برای شرکت های دانش بنیان خبر داد. معاون توسعه شرکت های دانش بنیان این 
معاونت در دومین روز از رویداد پتروفن ۱۴۰2 ضمن تشریح ظرفیت های قانونی 
حمایت از شرکت های دانش بنیان در همکاری با شــرکت های بزرگ از اعتماد 
صنایع کشــور به نخبگان  در قالب قراردادهای »تولید بار اول« به ارزش بیش از 

2۵۰ میلیون دلار برای شرکت های دانش بنیان خبر داد.
کارگروه تولید بار اول، برای شناســایی نیازهای صنایع، علی الخصوص نیازهای 
تحریمی، تشکیل شده است و با اتصال این نیازها به توانمندی های شرکت های 
دانش بنیان، به دنبال افزایش تاب آوری و استقلال صنایع در تأمین تجهیزات است. 
این برنامه تاکنون نتایج خوبی در صنعت نفت به دنبال داشته است؛ به طوری که 
بسیاری از محصولات و تجهیزات تولیدی مانند توربین ها و تجهیزات پتروشیمی 

علاوه بر رفع نیاز داخل، به کشورهای دیگر نیز صادر شده است.
رضا اسدی فرد در پنل مکانیزم های همکاری شرکت های دانش بنیان با صنعت 
پتروشیمی و ابزارهای حمایتی با بیان اینکه قانون جهش تولید دانش بنیان در 
سال ۱۴۰۱ به تصویب رســید، گفت: این قانون، یکی از مهم ترین و کارآمدترین 
قوانینی است که در کشور تصویب و اجرا شد و در ادامه قانون حمایت از شرکت ها 
و مؤسسات دانش بنیان ها مصوب ۱۳۸۹ بود. یک دهه اجرای این قانون باعث شد 
کشور از تراز بالاتری در حوزه قابلیت های مبتنی بر دانش برخوردار شود و نهال 

نوپایی که زمانی پایه گذاری شد اکنون به درختی در حال ثمر تبدیل شود. 
وی عنوان کرد: معاونت علمی در دوره چهارم فعالیت خود متناســب با این فضا 
فعالیت خود را شروع کرده است؛ در این میان هم گفتمان جامعه مبنی بر حمایت 
از دانش بنیان ها شکل گرفته است. در واقع جامعه از دانش بنیان ها انتظار دارد که 
مسائل را حل کنند. به گفته او، رویکرد حمایت از شرکت های دانش بنیان، عمدتا 
معطوف به شرکت های کوچک و متوسط فعال در حوزه تولید محصولات با فناوری 
پیشرفته بود، اما اقتصاد کشور تحت تاثیر صنایع بزرگ مثل پتروشیمی و فولاد 

است که عمدتا دولتی و نیمه دولتی و بخشی هم خصوصی هستند .
اسدی فرد با اشاره به ظرفیت های قانونی تولید بار اول در ماده ۱۰ قانون جهش 
تولید دانش بنیــان و اعتبار مالیاتی در ماده ۱۱ این قانون گفت: تا قبل از ســال 
۱۳۹۷، دســتگاه های دولتی بر اســاس قانون مناقصات به سختی می توانستند 
کالاهای فناورانه مورد نیاز خود را بومی سازی کنند و برای رفع نیاز خود اقدام به 
برگزاری مناقصه و واردات محصولات فناورانه می کردند. از طرفی اگر شرکت های 
دانش بنیان در این مناقصات شرکت می کردند، به دلیل اینکه هنوز محصولی را به 
تولید نرسانده اند، رد می شدند؛ اما این مصوبه در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، امکان بومی سازی ساده تر را فراهم می کند و روند 
واردات این محصولات را تغییر می دهد به طوری که محصولات ایرانی دانش بنیان 
جایگزین محصولات وارداتی می شود. معاون توســعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری  خاطرنشان کرد: در 
این راستا نیاز دستگاه های اجرایی به جای واردات با هزینه های بالا، توسط شرکت 
های دانش بنیان با توانایی بالا رفع می شود و شرکت هایی که برای بار اول اقدام به 
تولید یک محصول فناورانه می کنند زیر چتر مصوبه معاونت علمی و فناوری قرار 

گرفته و مشمول حمایت های مالی صندوق نوآوری و شکوفایی نیز خواهند شد.
اسدی از توزیع ۱۳۴ ابلاغیه »تولید بار اول« بر اساس نوع شرکت دانش بنیان خبر 
داد و اظهار کرد: ۷۷ ابلاغیه برای شرکت های دانش بنیان نوپا به ارزش ۱۴۳ میلیون 
دلار، 2۹ ابلاغیه برای شرکت های دانش بنیان نوآور به ارزش ۷۷ میلیون دلار و 2۸ 
ابلاغیه برای شرکت های دانش بنیان فناور به ارزش ۳۳ میلیون دلار صادر شده است. 
به گفته وی، برنامه تولید بار اول کالاهای فناورانه در ادامه و در قالب ماده ۱۰ قانون 
جهش تولید دانش بنیان در سال ۱۴۰۱ به تصویب مجلس و شورای نگهبان رسید 
و آیین نامه اجرایی آن نیز در نخستین جلسه شورای راهبری فناوری ها و تولیدات 
دانش بنیان به ریاست آیت الله رئیســی  در تیرماه ۱۴۰۱ به تصویب رسید و ابلاغ 
شد.اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه هم موضوع مهمی است که صنایع می توانند از 

ظرفیت ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان استفاده کنند.

افزایش ۱۰ درصدی قراردادهای ارتباط با صنعت دانشگاهیان
معاون پژوهشی وزارت علوم گفت: قراردادهای ارتباط با صنعت اعضای هیات  علمی در 
سال ۱۴۰۱ در مجموع بیش از ۱۰ درصد افزایش یافت و مجموع مبلغ قراردادها به ۵ هزار 
و ۸۰۹ میلیارد تومان رسید. موضوع ارتباط دانشگاه ها با صنعت، یکی از موضوعات مهم 
در حیطه کاری وزارت علوم و معاونت پژوهشی این وزارتخانه و بهبود و افزایش ارتباط 
دانشگاه با صنعت به معنای نفوذ دانش روز و دستاوردهای دانشگاه و دانشگاهیان در صنایع 
کشور است. این موضوع همیشه مهم و مورد تاکید وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بوده 
و سیاست های مختلفی برای این امر در وزارت علوم طراحی و اجرا شده است که از طرح 
فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی دانشگاه ها و مراکز علمی در جامعه و صنعت تا اهمیت 
و لحاظ شدن موضوع ارتباط با صنعت و داشتن قراردادها با صنایع در آیین نامه های مختلف 

اعضای هیات  علمی شامل آیین نامه ترفیع و ارتقا و تبدیل وضعیت آنها را دربرمی گیرد.
به گفته مدیر دفتر ارتباط با صنعت وزارت علوم )زیر نظر معاونت پژوهشــی این 
وزارتخانه( تعداد قراردادهای ارتباط با صنعت در ســال ۱۴۰۰، ۱۰ هزار و ۸۳۵ 
قرارداد جاری و فعال و رقم آن ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بوده اســت. این آمار 
نشان می دهد تعداد اعضای هیات علمی فعال در قرارداد با صنعت حدود ۶ هزار 
نفر است که نزدیک به 2۵ درصد از کل اعضای هیات علمی وزارت علوم را شامل 
می شود؛ زیرا مجموع اعضای هیات علمی وزارت علوم حدود 2۷ هزار نفر است. 
)مجموع اعضای هیات علمی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی حدود ۸2 هزار نفر است(.
پیمان صالحی در مورد تعداد قراردادهای ارتباط با صنعت اعضای هیات علمی در 
سال جاری اظهار داشت: این آمار افزایش یافته است و تعداد قراردادهای ارتباط با 
صنعت در سال ۱۴۰۱، به ۱۱ هزار و 2۱2 هزار قرارداد رسید، مبلغ کل قراردادها 
نیز به ۵ هزار و ۸۰۹ میلیارد تومان افزایش یافته است. وی افزود: اگر این رقم را به 
تعداد اعضای هیات علمی تقسیم کنیم و عدد سرانه ارتباط با صنعت را به دست 
آوریم، عدد قابل ملاحظه ای است. معاون پژوهشــی وزارت علوم در مورد تعداد 
اعضای هیات علمی که با صنایع ارتباط دارند نیز اظهار داشت: این افراد نیز حدود 
۶ هزار نفر هستند. البته این آمار باید افزایش یابد و برای آن هم تلاش می کنیم 
ولی باید توجه داشت که بسیاری از اعضای هیات علمی رشته های علوم انسانی 
فعال هستند اما برقراری ارتباط با صنعت برای آنها ممکن نیست مانند رشته های 

فلسفه، ادبیات و زبان های خارجی، تاریخ، باستان شناسی و غیره.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفت: براســاس 
تکلیــف قانونــی مشــخص 
شــده، تا پایان برنامه هفتم 
توســعه دیگر هیــچ خدمت 
غیرهوشمندی وجود ندارد. به گزارش وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، »عیسی زارع پور« با حضور در یک 
برنامه تلویزیونی با اشــاره به در نظر گرفتن بخشی در 
برنامه هفتم توســعه کشــور با عنوان دولت هوشمند، 
افزود: دولت هوشمند یعنی یک خدمت را بدون نیاز به 
 مراجعه و ارائه مدرک، در لحظه و بدون مداخله انسانی 

دریافت کنیم.
وی با اشــاره به راه اندازی پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشــمند در ســال گذشــته، ادامه داد: پس از اتصال 
دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، همه 
آنها باید تا آبان امسال خدمات خود را در این پنجره ارائه 
می کردند و تا آخر آذرماه نیز باید همه استعلامات این 
خدمات به صورت خودکار انجام شود. همچنین تا پایان 
امســال نیز باید 2۰ درصد خدمات به صورت هوشمند 

ارائه شود.

هوشمندســازی همه پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند

زارع پور با بیان اینکه تاکنون نزدیک به ۶۵ تا ۷۰ درصد 
خدمات دســتگاه ها در پنجــره ملی خدمــات دولت 
هوشمند در دســترس قرار گرفته اســت، تصریح کرد: 
به همین منظور کمیته نظارتی با حضور دســتگاه های 
متولی شامل وزارت ارتباطات، سازمان امور استخدامی، 
سازمان برنامه وبودجه و شورای اجرایی فناوری اطلاعات 
تشکیل شده و جداگانه خدمات هر دســتگاه از نوع تا 

کیفیت آنها مورد ارزیابی قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: دولت عزم خود را جــزم کرده تا مطابق 
برنامــه همه خدمــات در پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشمند به مردم ارائه شود و به گفته رئیس جمهوری، 

حتی اگر یک درصد از خدمات ارائه نشــود، کار ناقص 
اســت. وزیر ارتباطات با اعلام اینکه تاکنون بیش از ۳۰ 
میلیون نفر بالای ۱۸ سال، دست کم یک بار در ۱۸ ماه 
گذشته از خدمات پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
استفاده کرده اند، گفت: هم اکنون برای بیش از سه هزار 
خدماتی که ارائه شده است، به طور متوسط ماهانه بیش 
از ۶۰ میلیون مراجعه وجود دارد و در زمان هایی همچون 
ایام ثبت نام مدارس، روزانه بیش از 2۰ میلیون مراجعه 

انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه مرحله بعدی هوشمندسازی خدمات 
اســت، افزود: هم اکنون نیز بعضی از خدمات به صورت 
هوشمند ارائه شده است. برای مثال می توان به امکانی 
که فراهم شد تا مبلغی به برای متولدان امسال واریز شود 
اشــاره کرد؛ این مهم در ۱۶ مرحله تعریف شده بود که 
همه مراحل آن به صورت هوشمند انجام می شد و فقط 

والدین بانک و شماره حساب را مشخص می کردند.
زارع پور با قدردانی از مجلــس بابت همراهی در تعیین 
تکلیف برای دســتگاه ها برای هوشمندسازی خدمات، 
اظهار داشت: بر اســاس تکلیف قانونی مشخص شده، 
تا پایــان برنامــه هفتم توســعه دیگر هیــچ خدمت 

غیرهوشمندی نداریم.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه بخشــی از مشکل آلودگی 
هوای این روزها به  دلیل مراجعــه حضوری مردم برای 
دریافت خدمات است، گفت: باید حال مردم را با کارهای 

ساده خوب کرد و به شکل جدی آن را دنبال کنیم.

۸ میلیون خانوار تا پایان سال تحت پوشش 
فیبر نوری قرار می گیرند

وی درباره پروژه فیبــر نوری منازل و کســب وکارها، 
توضیح داد: این پروژه بزرگ ترین پروژه تاریخ ارتباطات 
کشور محسوب می شــود، زیرا با ارائه سرعت های هزار 
مگابیتی، دسترســی کاربران ۸۰ تــا ۹۰ برابر افزوده 
می شــود تا زیرساخت ارتباطی کشــور برای دهه های 

آینده فراهم شود.
زارع پور با بیان اینکه حتی برای توســعه نســل پنجم 
ارتباطات همراه نیز احداث زیرساخت فیبر نوری الزامی 
است، تصریح کرد: به طور حتم باید شبکه انتقال در نسل 

پنجم فیبر نوری باشــد و بدون فیبر نوری ارائه ۵G نیز 
امکان پذیر نیست و از همین رو پروژه فیبر نوری منازل 
و کسب وکارها، زیرساخت توســعه ارتباطات همراه به 

شمار می رود.
وزیر ارتباطات با اعلام اینکه تاکنــون عملیات اجرایی 
این پروژه تقریباً در 2۰۰ شــهر شروع شده و نزدیک به 
۴.۵ میلیون خانــوار تحت پوشــش قــرار گرفته اند، 
خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی شده تا قبل از زمستان در 
بیشتر شهرها حفاری ها او سپس فیبرگذاری انجام شود؛ 
بنابراین تا پایان سال، هشت میلیون خانوار تحت پوشش 

فیبر نوری قرار می گیرند.
وی با اشاره به سختی ها و مشکلات انجام چنین پروژه 
بزرگی که در بیش از یک هزار و ۴۰۰ شــهر کشور قرار 
است انجام شــود، افزود: کار ســختی است و مدیریت 
شهری باید پای کار بیاید. در این راستا از استانداری ها، 
فرمانداری ها، شــهرداری ها و نیروی انتظامی پای کار 
آمده اند تا یک بار برای همیشه مشکل سرعت اینترنت و 

کندی ها رفع شود.
زارع پور با بیان اینکه در کشــورها با گستره جغرافیایی 
مثل ایران اجرای چنین پروژه ای ۱۰ سال طول کشیده 
است، گفت: ما می خواهیم در کاری جهادی، پروژه فیبر 
نوری منازل و کسب وکارها را سه ســاله انجام دهیم و 

تلاش می کنیم تا پایان دولت دسترسی به سرعت های 
چند صد مگابیتی را در همه شهرها فراهم کنیم.

وزیر ارتباطــات، ۶۰ درصــد تجهیزات این پــروژه را 
داخلی عنوان کرد و ادامه داد: پروژه فیبر نوری منازل و 
کسب وکارها را جزو اولویت های بومی سازی گذاشتیم و 
هم اکنون چند هزار نفر برای این پروژه در سراسر کشور 

مشغول به کار شده اند.

خبرهای خوبی درباره کپسول زیستی در راه 
است

وی همچنین با بیان اینکه اعزام فضانورد و اکتشــافات 
فضایی مسیری دارد و ســال ۱۳۹۱ با پرتاب کاوشگر 
پیش گام به همراه یک موجود زنده آخرین اقدام در این 
حوزه بود، افزود: اکنون نسل جدیدی از کپسول زیست 
فضایی به دست متخصصان ایرانی ســاخته شده و در 
صف پرتاب قرار گرفت که خبرهای خوب آن را منتشر 
می کنیم تا جزو چند کشوری باشیم که این فناوری را 
داریم. زارع پور افزود: سال آینده نیز نسل جدید کپسول 
زیست فضایی را تست می کنیم تا در افق ۱۴۰۷ شاهد 
اعزام فضانورد ایرانی با کپسول زیستی بومی باشیم که 
این کار هم اکنون توسط نخبگان کشور و شرکت های 

دانش بنیان در دست اقدام است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

تمام خدمات دولت هوشمند می شود
News kasbokar@gmail.com

ارزش بازار اپل برای نخستین بار از ماه اوت، در حدود 
۳ تریلیون دلار بسته شــد. ارزش بازار اپل در دسامبر 
ســال 2۰22، در میانه معاملات روزانــه، برای مدت 
کوتاهی به ۳ تریلیون دلار رســید اما نخســتین بار 
در ژوئیه، رســما از مــرز ۳ تریلیــون دلار عبور کرد. 
قیمت ســهام اپل در ۳۱ ژوئیه به بالاترین رکورد همه 
زمان ها رسید و این شرکت را به ارزشمندترین شرکت 

سهامی عام آمریکا تبدیل کرد. این نقطه عطف، نشانه 
دوام اپل است. قیمت سهام ســازنده آیفون، از ابتدای 
ســال میلادی جاری تاکنون، بیش از ۴۸ درصد رشد 
کرده اســت. با این حال، این شــرکت، مجموع سهام 
خود را از طریق بازخرید ســهام، کاهش داده اســت. 
سرمایه گذاران، اپل را شــرکت قدرتمندی با جریان 
نقدی قابــل توجه می بینند کــه محصولات محبوب 

در ســطح جهانی و برنامه های قوی برای ســوددهی 
سهامداران دارد، آن هم در شرایطی که با کندی رشد 
 و مشکلات در بازارهایی مانند چین دست و پنجه نرم 

می کند.
اپل در ســال مالی 2۰2۳ که از اکتبر آغاز شد، درآمد 
کلی ۳۸۳.2۹ میلیارد دلار را گزارش کرد که حدود سه 

درصد نسبت به سال قبل کاهش داشت.

بر اساس گزارش شــبکه سی ان بی سی، اپل همچنین 
در نوامبر هشدار داد که رشد درآمد سالانه در سه ماهه 
دسامبر را که اولین ســه ماهه کامل فروش آیفون ۱۵ 
است، پیش بینی نمی کند. اپل در سال آینده، هدست 
واقعیت مجازی »ویژن پرو« خود را عرضه خواهد کرد 
که اولین محصول مهم این شرکت از زمان معرفی اپل 

واچ در سال 2۰۱۴ است.

بیت کوین از مرز ۴۳ هزار دلار عبور کرد و به بالاترین 
سطح در ۱۹ ماه گذشــته رســید. بزرگترین رمز ارز 
جهان، بیت کوین، از آستانه ۴۳ هزار دلار عبور کرد و به 

بالاترین ارزش خود از آوریل 2۰22 رسید.
به نظر می رســد که افزایــش قیمــت بیت کوین به 
پیشرفت های اخیر در فرآیند تصویب کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار ایالات متحده در مورد صندوق های قابل 
معامله در بورس بیت کوین )ETF( مربوط می شود زیرا 
بلک راک و بیت وایز پرونده های اصلاح شده خود را به 

آژانس فدرال ارسال کردند. به عبارت دیگر، بلک راک 
در این سند فاش کرد که ۱۰۰ هزار دلار سرمایه اولیه 
را از یک حامی نامشخص برای صندوق قابل معامله در 
بورس بیت کوین پیشنهادی خود دریافت کرده است 
که امکان تامین مالی برای تجارت بازار آزاد سهام این 

صندوق را فراهم می کند.
در این پرونده، این شــرکت بر تعهد خود به نظارت بر 

هرگونه بی نظمی در بازار و رعایــت مقررات مبارزه با 
پولشویی تاکید کرد.

مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۶ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۳.۳۷ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۳.۶۵ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۷۱ درصد 

افزایش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در 2۴ ساعت گذشــته ۸2.۷۱ میلیارد دلار است که 
۱2.۰۱ درصد کاهش داشــته اســت. حجــم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضــر ۸.۶۴ میلیارد 
دلار اســت که ۱۰.۴۵ درصد از کل حجم 2۴ ساعته 
بازار ارزهــای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های 
پایدار اکنــون ۷۳.۳۴ میلیارد دلار اســت که ۸۸.۶۸ 
 درصد از کل حجم 2۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

ایلان ماســک به دنبال جمع آوری یــک میلیارد دلار 
تامین مالی برای شرکت هوش مصنوعی خود است. به 
عبارت دیگر، ایلان ماسک که مالک شرکت های تسلا، 
اسپیس ایکس و ایکس است، به دنبال یک میلیارد دلار 

تامین مالی برای شرکت xAI است.
طبق اظهارنامه ای که ماســک نزد کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار آمریکا تنظیم کرده اســت، وی تاکنون 
حدود ۱۳۵ میلیون دلار از چهار سرمایه گذار نام برده 
نشده، جمع آوری کرده است و نخستین فروش سهم 
این شــرکت در 2۹ نوامبر صورت گرفته است. به این 

ترتیب، ایلان ماســک هنوز ۸۶۵ میلیــون دلار دیگر 
تا رســیدن به هدف تامین مالی یک میلیارد دلاری، 

فاصله دارد.
تاکنون شــرکت xAI ســرگرم کار روی Grok بود 
که پاســخ ایلان ماســک به چت بات هوش مصنوعی 
چت جی پی تی شرکت OpenAI، بارد گوگل و کلود 
آنتروپیک است. محصول شرکت xAI تنها به مدت دو 
ماه در دست توسعه بوده اما قرار است به زودی نسخه 

بتای آن برای مشترکان سرویس ایکس پریمیوم پلاس 
منتشر شود.

یک نکته متمایزکننده متهم برای این بات، این است 
که قصد دارد با دانش لحظه ای که در شبکه اجتماعی 
ایکس پست می شود، به روز شــود اما برای این که این 
ویژگی، Grok را از رقیبانش متمایز کند، باید این ابزار 
به حد کافی هوشمند باشــد تا بتواند اخبار لحظه ای و 

اطلاعات نادرست را در ایکس، تشخیص دهد.

ماســک یکی از موسسان شــرکت OpenAI بود اما 
در ســال 2۰۱۸، از هیات مدیره آن خارج شــد. وی 
اخیرا منتقد این شــرکت شده اســت؛ به خصوص از 
زمانی که شرکت OpenAI، سام آلتمن، مدیرعامل 
و یکی از موسســان خود را در نوامبر اخــراج و دوباره 
استخدام کرد و باعث سردرگمی گســترده و نگرانی 
در صنعت هوش مصنوعی شــد. بر اســاس گزارش 
تکِ کرانچ، جمــع کــردن ۸۶۵ میلیــون دلار، کار 
 ساده ای نیست اما ماسک مطمئنا از پس از این چالش

 برخواهد آمد.

رییس بنیاد ملی علم ایران از حمایت ویژه بنیاد ملی علم از 
همکاری های بین المللی در پروژه ها خبر داد و گفت: بنیاد با 
فرهنگستان های علوم و بنیادهای ملی علم در کشورهای 

مختلف همکاری دارد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، دکتر علی محمد سلطانی رئیس بنیاد ملی علم 
ایران در ادامه سفرهای استانی خود به منظور آشنایی جامعه 
علمی و دانشــگاهی با فعالیت ها و حمایت های بنیاد ملی 
علم ایران به همدان سفر کرد. در این نشست که به میزبانی 
دانشگاه بوعلی سینا، برگزار شــد، نمایندگانی از دانشگاه 
بوعلی، دانشگاه صنعتی همدان، دانشگاه ملایر و دانشگاه 

سید جمال الدین اسدآبادی حضور داشتند.
در ابتدای این نشست، علم خواه، معاون پژوهشی دانشکده 
فنی و مهندسی دانشــگاه بوعلی ســینا، توضیحاتی را در 
خصوص فعالیت های اخیر بنیاد ارائه کرد و گفت: چند سالی 
است که وجه فناوری در طرح های بنیاد ملی علم ایران بیشتر 
از قبل دیده می شود و بنیاد ملی علم ایران می تواند پرچمدار 

حوزه تبدیل علم به فناوری باشد. استان همدان هم در این 
زمینه فعالیت های خوبی داشــته اما رابطه با بنیاد نیاز به 

ساماندهی بیشتری دارد.
در ادامه، سلطانی، رئیس بنیاد ملی علم ایران، توضیحاتی 
درباره فعالیت ها و انواع حمایت های بنیاد از پژوهشگران ارائه 
و به پرسش های اساتید و اعضای هیات علمی پاسخ داد. یکی 
از این پرسش ها مربوط به نوع داوری طرح ها در بنیاد ملی 
علم ایران بود که خزل پور رئیس دانشگاه سیدجمال الدین 
اســدآبادی مطرح کرد و گفت: آیا نام نویسنده طرح برای 
داوران قائل مشاهده است یا داوری دو سو کور است؟ آیا تعداد 
طرح های تخصیص یافته به هر کارگروه برنامه ریزی شده و آیا 

داوران و اعضای کارگروه ها عمدتاً از تهران هستند؟
سلطانی درباره نحوه داوری پاسخ داد: فرایند داوری در بنیاد 
ملی علم ایران یک ســوکور اســت. چرا که داور باید رزومه 
متقاضی و پژوهشگر را بررسی کند تا متوجه ارتباط طرح 
پیشــنهادی با رزومه پژوهشگر شــود. این فرایند در اکثر 

بنیادهای ملی علم دنیا به همین شکل انجام می شود.

وی درباره کارگروه ها توضیح داد: سابق بر این سهم بندی هایی 
بــرای کارگروه ها وجود داشــت اما در حــال حاضر، هیچ 
محدودیتی برای ارســال طرح در هیچ یــک از کارگروه ها 
وجود ندارد. همچنین، ۵۰ درصد داوران از تهران هستند اما 
از آنجا که داوری به صورت آنلاین است، داوران متعددی از 

سایر استان ها از جمله از استان همدان با ما همکاری دارند.
رئیس بنیاد ملی علم ایران افزود: در هیچ کارگروهی، داوری 
حضوری نداریم؛ اما جلسات کارگروه های تخصصی بنیاد به 
صورت حضوری برگزار می شود. برخی از اعضای کارگروه ها 
هم از شهرهای غیر از تهران با بنیاد همکاری دارند اما اینکه 
داورها از کدام شهر باشند هیچ ارتباطی به پذیرش طرح ها 
ندارد و میزان پذیرش طرح ها متناسب با ورودی طرح های 
استان به بنیاد ملی علم ایران است. رئیس بنیاد ملی علم ایران 
ادامه داد: اگر استانی توانسته است، برای طرح های بیشتری 
از بنیاد حمایت دریافت کند به این دلیل است که طرح های 
بیشتری را به بنیاد ارسال کرده است. برای شفافیت بیشتر 
ســامانه data.insf.ir دائماً به روز می شود و آخرین آمار 

وضعیت طرح ها را نمایش می دهد. در ادامه، نبوی، معاون 
پژوهشی دانشکده دامپزشکی دانشگاه بوعلی سینا پرسش 
خود را مبنی براینکه برای تسویه گرنت پژوهشی، بنیاد ملی 
علم ایران چه انتظاراتی از اعضای هیأت علمی دارد، مطرح 
کرد. سلطانی پاسخ داد: طی سال های گذشته، تعهدی که از 
اساتید خواسته شده، انتشار مقاله بوده است اما در طرح های 
پذیرش شــده از طریق فراخوان ها، هدف اصلی فقط مقاله 
نیست و خروجی هایی است که به شکل فناوری یا محصول 
باشــد، اما به عنوان محصول جانبی همچنان انتشار مقاله 
اهمیت دارد. نوری، معاون امور بین الملل دانشگاه بوعلی سینا 
نیز درباره نحوه همکاری های بین المللی و نحوه حمایت بنیاد 
از پژوهشگران غیرهیات علمی پرســید. رئیس بنیاد ملی 
علم ایران گفت: ما در بنیاد، فراخوان برای همکاری های بین 
المللی را اعلام می کنیم و تاکنون بنیاد علم روسیه، آکادمی 
علوم چین، بنیاد ملی علوم طبیعی چین، آژانس توســعه 
نوآورانه وزارت علــوم، آموزش عالی و نــوآوری جمهوری 

ازبکستان و برخی از کشورها با ما همکاری مشترک دارند.

اپل به ۳ تریلیون دلار بازگشت

بیت کوین بالاترین ارزش ۱۹ ماهه را ثبت کرد

ایلان ماسک بر آتش جنگ هوش مصنوعی دمید

حمایت ویژه بنیاد ملی علم ایران از همکاری  بین المللی در پروژه ها
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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بلاغی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
آذربایجان شرقی ؛

هدف از برگزاری کنســرت،  
ایجــاد نشــاط اجتماعــی و 

امیدآفرینی در جامعه است
روح الــه عبدالعلی زاده – تبریــز ؛مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اســامی آذربایجان شرقی 
در نشســتی با حضور رئیــس اداره اماکن و 
مدیران موسسات موسیقی اســتان با اینکه 
هدف اصلی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی 
اســتان در برگزاری کنســرت های مختلف 
ایجاد نشــاط اجتماعی و امیدآفرینی است،  
از انجمــن موســیقی و فعالان ایــن عرصه 
خواســت تا با ترویج و گســترش موسیقی 
 اصیل و فاخر برای نســل جوان ذائقه سازی 

کنند.
“سیدمحمدحسین باغی" گفت: برای ارتقای 
سلیقه مخاطبین در شنیدن موسیقی و ترویج 
مضامین فاخر می بایســت انجمن موسیقی، 
 موسسات و همچنین فعالان عرصه موسیقی 
تمهیدی بیاندیشــند تا ذائقه نسل جوان با 
موســیقی فاخر و اصیل قرابت پیدا کند. وی 
افزود: در کنار رونــق اقتصاد هنر باید به اصل 

و اساس هنر موسیقی نیز توجه ویژه ای شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی استان 
تصریــح کرد: با گســترش فضــای مجازی 
ذائقه ها متناســب با اقتضائــات زمان پیش 
می رود و بــرای ایجــاد ذائقه ِ خــوب برای 
 نســل جدید باید برنامه ریــزی متفاوت تری

 انجام گیرد.
باغی تاکیــد کرد: اهالی فرهنــگ و هنر در 
طول تاریخ در شــکل گیری،  تقویت و تعالی 
جریان هنر موثر بوده اند و از این رو هر هنرمند 
در جایــگاه خود بــرای تداوم هنــر متعالی 
تاثیرگذار اســت. وی همچنین با اشــاره به 
جایگاه و پیشــینه غنی و قوی تبریز در تمام 
عرصه ها گفت: اهالی هنر موســیقی باید بر 
 لزوم حفظ شــان تبریز در این عرصه اهتمام 

داشته باشند.
باغی  گفــت: از لحاظ اجراهــای صحنه ای 
موسیقی اســتان آذربایجان شرقی جزو سه 
اســتان اول کشــور اســت و  از ابتدای سال 
تاکنــون 230 نوبــت اجرای صحنــه ای در 
سطح استان داشــته ایم که این رقم تا پایان 
سال از مرز 300 اجرا فراتر خواهد رفت. وی 
تاکید کرد: در حال حاضــر مدیریت اماکن 
استان و اداره کل با همکاری و تعامل مناسب 
ســعی بر تســهیل زمینه بــرای اجراهای 
 موسیقی دارند و امیدواریم این روال اصولی 

و ماندگار باشد.
همچنین در این نشست ســرهنگ آقازاده 
رئیس اداره اماکن استان نیز طی سخنانی بر 
لزوم تقویت زیرساخت ها و فضاهای فیزیکی 
برای تســهیل فعالیتهای فرهنگی و هنری 
تاکید کرد و گفت: گروههای هنری در تقویت 
نشاط اجتماعی نقش بسزایی دارند اما باید در 
عین ارائه برنامه، به اجرای قوانین و آئین نامه 

ها نیز پایبند باشند.
در ایــن نشســت مدیــران موسســات 
موسیقی اســتان به ارائه نقطه نظرات خود 
 برای برپایی بهتر کنســرت های موســیقی 

پرداختند

پایگاه مقاومت بسیج کارمندی 
مدیریت منطقه بانک ســینا 

استان مازندران افتتاح شد
بــا حضــور ســردار برســانی جانشــین 
فرماندهی ســپاه کربا، ســرهنگ شعبانی 
مسئول ســازمان بســیج ادارات و کارمندان 
ســپاه کربا، مراســم افتتاح پایگاه مقاومت 
 بســیج کارمندی بصیرت بانک سینا استان 

برگزار شد.
همزمان با هفته بزرگداشت بسیج ، با حضور 
سردار برســانی جانشــین فرماندهی سپاه 
کربا، ســرهنگ شعبانی مســئول سازمان 
بسیج ادارات و کارمندان سپاه کربا، راستگو 
فرمانده بســیج بانک سینا کشــور، کاظمی 
مدیریــت بانک ســینا منطقه مازنــدران و 
همراهــی مدیــران و کارکنان بانک ســینا 
استان مراســم افتتاح پایگاه مقاومت بسیج 
 کارمندی بصیرت بانک ســینا استان برگزار

 شد.
در این مراسم برادر بسیجی حسن کاظمی به 
عنوان فرمانده پایگاه مقاومت بسیج کارمندی 
بصیرت بانک سینا استان مازندران منصوب 

شد.

اخبار

 مدیــر شــرکت پخــش 
فرآورده های نفتی منطقه 
ساری از صاحبان واحدهای 
تولیدی و صنعتی مازندران 
خواست تا پایان ماه جاری 
نسبت به ذخیره سازی سوخت دوم برای جایگزینی 

احتمالی قطعی گاز در زمستان اقدام کنند.
 ســبحان رجب پور در نشست خبری نسبت به کم 
توجهی صاحبان صنایع برای تامین و ذخیره سوخت 
دوم انتقاد کرد و گفت: اگر سرما تشدید شود و افت 
فشار گاز داشته باشیم، به طور یقین برای جلوگیری 
از افت و یا قطع گاز واحدهای مسکونی، ابتدا جریان 

گاز صنایع متوقف می شود.
وی با بیان این که واحدهای تولیدی و صنعتی که 
ســوخت جایگزین را تا پایان آذرماه ذخیره سازی 
نکنند، شرکت تعهدی نســبت به آنان ندارد، ادامه 
داد: شرکت فراورده های نفت منطقه ساری عاوه 
بر آمادگی تامین ســوخت، طبق دســتورالعمل 
استانداری با هماهنگی صمت چندین بار به مدیران 
واحدهای صنعتی اعام کرد تا نســبت به سوخت 

دوم اقدام کنند.
رجب پور تصریح کرد: واحدهــای صنعتی قبل از 
بحران احتمالی نسبت به تأمین سوخت دوم اقدام 
کنند، چون امکان ناوگان حمل و ذخیره سازی در 

زمان بحران سخت است.
مصرف بنزین در پایان هر هفته مازندران تا حدود 

۵0 درصد افزایش می یابد

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ساری به افزایش مصرف بنزین در مازندران اشاره 
کرد و گفــت: با وجود این که پیــش بینی کاهش 
مصرف در فصل پاییز و زمستان منطقی به نظر می 
رسد، اما تغییرات آب و هوایی و از طرفی دسترسی 
بهتر به مازندران، شاهد افزایش مصرف این سوخت 

در استان هستیم.
وی با اشاره به اینکه میانگین روزانه مصرف بنزین از 
گلوگاه شرق مازندران تا فریدونکنار چهار میلیون 

تا چهار میلیون و ۵00 هزار اســت، این مقدار در 
پایان هفته تا هشت تا ۹ میلیون لیتر در روز افزایش 

می یابد.
رجب پور تصریح کرد: حــدود ۴0 درصد مصرف 
بنزین در مازندران قابل صرفه جویی و یا به عبارتی 
مصرف غیرضروری است، چرا که می توان با تغییر 

رفتار در مصرف سوخت به بیت المال کمک کرد.
سوخت زمستانه خانوارهای مناطق کوهستانی فاقد 

گاز طبیعی مازندران تامین شده است

مدیر شــرکت پخش فرآوردهای نفتــی مازندران 
منطقه ســاری با اظهــار این نکته کــه ۹۶درصد 
روســتاهای تحت پوشــش از نعمت گاز طبیعی 
برخوردارند، گفت :سوخت زمســتانه خانوارهای 
مناطق فاقد شــبکه گاز رســانی تامین و مشکلی 

وجود ندارد.
رجب پــور ادامه داد: نفت ســفید همانند ســایر 
فرآورده هــای نفتی ســهمیه بندی اســت و در 
زمان هایی که اعام می شــود در کارت ســوخت 

شارژ می شود.
مدیر شــرکت پخش فرآوردهای نفتــی مازندران 
منطقه ساری با بیان اینکه هیچ مشکلی در تامین 
نفت ســفید وجود ندارد، گفت: سهمیه اختصاص 
یافته به مناطق کوهستانی مازندران متناسب با نیاز 

در سردترین شهرها است.
وی با توضیح این نکته که قیمت هر لیتر نفت سفید 
برای مصرف کننده در هر منطقه از استان یکهزار و 
۵00 ریال است، گفت: دولت هزینه حمل و نقل را 
به پیمانکاران پرداخت کرده است، بنابراین مصرف 
کننده در هر کجای اســتان باید فقط قیمت اعام 

شده را پرداخت کند.
مازندران 2 شرکت پخش فراورده های نفتی منطقه 

ساری و چالوس دارد.
شــرگت گاز مازندران نیز پیــش از این اعام کرد 
که بــه طور یقیــن بــا تهمیداتی که اندیشــیده 
 شــده امســال افت فشــار و یا قطعی گاز خانگی 

نخواهیم داشت.

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه ساری:

واحدهای تولیدی و صنعتی مازندران نسبت به تامین سوخت دوم زمستانی اقدام کنند

مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه اصفهان:

متقاضیان گاز مایع یارانه ای در 
سامانه دریافت فرآورده های 

نفتی ثبت نام کنند
مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اصفهان بر لزوم ثبت نام متقاضیان در سامانه دریافت 
فرآورده های نفتی )سدف( برای دریافت گاز مایع 
تأکید کرد. به گزارش روابط عمومی شرکت ملی 
پخش فراورده هاي نفتي منطقه اصفهان عبدالله 
گیتی منش  در این باره گفت: گاز مایع )ال پی جی( 
به قیمت یارانه ای در حال توزیع اســت، اما همه 
متقاضیانی که نیازمند دریافت گاز مایع برای مصارف 
خانگی یا مشاغل خرد هستند باید در سامانه دریافت 
فرآورده هــای نفتی ثبت نام و از طریق این بســتر 
الکترونیکی سوخت موردنیاز خود را دریافت کنند. 
وی افزود: دولت تاش می کند فرآورده یارانه ای را به 
دست مردم به عنوان مصرف کننده اصلی برساند و از 

شبکه خارج نشود،

با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی صورت گرفت؛
انعقاد تفاهم نامه همکاری شــهرداری 
ساری و راه و شهرسازی مازندران باهدف 

بازآفرینی شهری و نوسازی مسکن
در همایش سیاســت ها و ضوابط تشویقی متضمن 
نوسازی محله ای در بافت فرسوده و حلقه های میانی در 
مازندران، تفاهم نامه همکاری بین شهرداری ساری و 
اداره کل راه و شهرسازی مازندران باهدف تحقق اهداف 
بازآفرینی شهری و نوسازی مسکن در محدوده ها و 
محات هدف بازآفرینی شهری بر نوسازی بافت های 
فرســوده امضا شــد.  به گزارش مدیریت ارتباطات 
شهرداری ســاری، باهدف آشنایی شهرداران استان 
مازندران باسیاســت ها و ضوابط تشویقی متضمن 
نوســازی محله ای در بافت فرسوده و همچنین ارائه 
گزارش عملکرد مجموعه شــهرداری های استان در 
حوزه بازآفرینی شهری همایش »سیاست ها و ضوابط 
تشویقی متضمن نوسازی محله ای در بافت فرسوده 
و حلقه های میانی« با حضور محمــد آئینی معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران در بابلسر برگزار شد. در ادامه این همایش 
محمدحسین قبادی شــهردار مرکز استان به بیان 
گزارشی از اقدامات انجام شــده در حوزه بازآفرینی 

شهری مرکز استان پرداخت.

اخبار

استان ها

 مدیرعامل شــرکت گاز مازندران با بیان اینکه حفظ جریان پایدار 
گاز، اولویت نخســت شــرکت ملی گاز اســت، تاکید کرد: ذخیره 
ســوخت دوم در زمســتان یکی از الزامات صنایع عمده اســتان 
برای فصل سرد سال اســت.  به گزارش روابط عمومی شرکت گاز 
استان مازندران، جلســه هماهنگی سوخت زمســتانی استان به 
منظور ورود به فصل ســرد ســال با حضور مدیرعامل شرکت گاز 
مازندران، مدیــر منطقه ۹ عملیــات انتقــال گاز، مدیران پخش 
فرآورده هــای نفتی منطقه ســاری و چالوس، مدیران ســازمان 
 صمت و جهاد کشــاورزی در سالن جلسات شــرکت گاز مازندران 

برگزار شد.
 قاسم مایلی رستمی، مدیرعامل شــرکت گاز مازندران به اعضای 
جلســه، صرفه جویی در مصرف گاز طبیعی در فصل ســرد سال 
را با توجه بــه احتمال ناترازی گاز در ســطح کشــور توصیه کرد 
و گفت: شــرکتها بایســتی از فرصت ایجاد شــده در زمینه ایجاد 
 مخازن ســوخت دوم و ذخیره ســازی گاز به روش هــای متنوع، 

اهتمام ورزند.
 وی با اشــاره به ناترازی گاز در ســال گذشته و کســب تجربیات 

بســیار ارزنده، اظهــار داشــت: از راهکارهــای وزارت نفت برای 
مدیریت ناترازی گاز در فصل زمســتان و حمایت های تشــویقی 
بــرای ســرمایه گذاران، احــداث واحدهــای مینــی ال ان جی، 
 ســی ان جی یا اس ان جی و ســاخت تأسیســات ذخیره  ســازی 

گاز است.
 مدیر عامل شــرکت گاز اســتان به اقدامات صورت گرفته در این 
خصوص اشــاره کرد و بیان داشــت: با توجه به اهمیت موضوع و 
لزوم آمادگی صنایع استان برای فصل ســرد سال، در سال جاری 
مکاتبــات لازم با واحدهــای تولیدی و صنعتی، ســازمان صمت، 
شــرکت شــهرک های صنعتی و شــرکت پخش فرآورهای نفتی 
 برای ایجاد زیرســاخت های لازم در صنایع برای تامین ســوخت 

صورت گرفته است.
 وی افزود: شــرکت پخش فراورده های نفتی همــکاری خوبی در 
جهت تامین ســوخت مخازن صنایع استان داشــته و قدردان این 
شرکت هستیم و از دیگر صنایع اســتان که هنوز موفق به تکمیل 
 ظرفیت مخازن خود نشــده اند درخواســت داریم که اقدام لازم را 

مبذول دارند.

 مایلــی رســتمی در پایان تصریــح کــرد: انتظار این اســت که 
در نخســتین جلســه، هرکــدام از دســتگاه های مســوول در 
کارگروه ضمن بیــان تجربیات ســال گذشــته، پیش بینی خود 
را از وضعیــت مصــرف بخــش مربوط به خــود در ســال جاری 
 و اقدامات درنظر گرفته شــده در حــوزه ماموریت آن دســتگاه،

 ارائه دهند.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران:

ذخیره سوخت دوم در زمستان یکی از الزامات صنایع استان برای فصل سرد سال است

 افت شــدید قیمت نفت و تاکید بر تامین 
بخش اعظمي از کســري بودجه از طریق 
مالیات هاي مستقیم و غیرمستقیم، کشور 
را وارد فاز جدیــدي از تحولات اقتصادي 
کرده است که در این میان مسئولان بدون 
درنظر گرفتن عواقب این برنامه ریزي بر آن پافشاري مي کنند. فقدان 
شناسایي افراد بدون شناســنامه اي که به پرداخت مالیات تمکین 
نمي کنند و همچنین با توجه به رکود حاکــم بر بازار و اخذ مالیات 
از بنگاه هاي کوچک و متوســط اقتصادي، به طور حتم اصناف را با 
مشــکات عدیده اي مواجه خواهد کرد و زنگ خطر براي افزایش 

مشکات این نهاد به صدا درخواهد آمد. 

سهم فروشــگاه هاي زنجيره اي در پرداخت ماليات 
مشخص نيست

رئیس اتحادیه لبنیات تهران با اعام اینکه اگر قرار باشد کسري بودجه 
کشور از طریق مالیات تامین شود، به طور حتم واحدهاي صنفي فشار 
زیادي را متحمل خواهند شد، اظهار داشت: این رویه باعث تعطیلي 
واحدهاي صنفي خواهد شد و به تبع آن عدم اشتغالزایي را به همراه 
خواهد داشت.  علي رجبي در گفت وگو با »کسب و کار« افزود: عاوه 
بر رکود حاکم بر بازار، فروشگاه  هاي زنجیره اي که کالاهاي خود را تا 
30 درصد عرضه مي کنند و مردم هم راغب به مراجعه به این مکان ها 
هستند، قوانین مالیاتي مشخصي ندارند و همچنین فعالیت واحدهاي 

صنفي خرد را هم تحت تاثیر قرار داده اند. 
وي با اعام اینکه مســئولان مالیاتي باید این فروشــگاه ها را هم 
ماک کار خود قــرار دهند، تصریح کرد: گســترش روزافزون این 
فروشگاه ها به نحوي اســت که دولت به دنبال خارج کردن صنوف 
خرد از اقتصاد کشور است. اســاس دریافت مالیات باید بر واقعیت 
باشــد و به طور یقین اگر واحدهاي صنفي تحت فشار مالیاتي قرار 
بگیرند، از دور خارج خواهند شد. اصناف با پرداخت مالیات مشکلي 
ندارند و مســئولان باید به صورت عادلانه و شناسایي کلیه فعالان 
اقتصــادي، قانون را به مســاوات اجرا کننــد و ظرفیت هاي مالي 
 نهادهاي قدرتمنــدي که به پرداخت مالیــات تمکین نمي کنند، 

شناسایي شوند. 

نباید تمام کسورات حاصل از نفت متوجه اصناف باشد
نماینده سمنان در اتاق اصناف ایران نیز در این رابطه گفت: دولت 

باید راه هاي تامین کســري بودجه را از طریق بخشــي که درحال 
حاضر فعالیت هاي اقتصادي مي کنند اما شناسنامه ندارند و مالیات 
نمي دهند، تامین کند.  علي اکبر صیادجو با بیان اینکه ســرفصل 
درآمدهاي هر کشور و دولتي مشخص است، ادامه داد: در سنوات  
گذشته بودجه کشور ما غالبا از طریق درآمدهاي نفتي و بخش دیگر 

آن از طریق مالیات هاي مستقیم و غیرمستقیم تامین مي شد. 
وي ادامه داد: در ســال  جاري که ما با کاهش شدید قیمت جهاني 
نفت روبه رو هستیم، قطعا دولت به ســمت ترمیم بودجه از طریق 
مالیات هاي مستقیم رو مي آورد اما این نباید به معناي آن باشد که 

تمامي کسورات حاصل از نفت متوجه اصناف شود. 
نماینده سمنان در اتاق اصناف ایران اظهار کرد: با توجه به رکود فعلي 

حاکم بر بازار، چنین تصمیمي نمي تواند عملي شود. 
وي با بیان اینکه بیش از نیمي از درآمدهاي حاصله در کشور از طریق 
فعالان اقتصادي فاقد شناسنامه که مالیات پرداخت نمي کنند انجام 
مي گیرد، گفت: دولت باید این افراد را شناسایي و از آنها مالیات بگیرد.

 
افزایش ماليات ها به صلاح نيست

همچنین نماینده گلپایگان در اتاق اصناف ایران اعتقاد دارد که با 
وضعیت اقتصادي موجود افزایش مالیات ها به صاح نیست و گفت: 

کاهش مخارج و هزینه هاي جــاري دولت، بهترین راه براي جبران 
کسري بودجه است. 

محمد شریفي درباره راهکارهاي تامین کسري بودجه دولت، گفت: 
مردم کشوري مثل ایران با همه امکانات و منابع طبیعي خدادادي که 
دارد نباید در سختي و تنگنا قرار گیرند.  وي ادامه داد: اگر برنامه ریزان 
و سیاست گذاران به درستي عمل کنند، مي توانند راه هایي را ارائه 
دهند که منجر به درآمدزایي از امکانات موجود کشور  شود. رئیس 
اتاق اصناف گلپایگان با بیان اینکه صاح نیست دولت براي تامین 
کسري بودجه، بیشــتر از این به اصناف فشار بیاورد، گفت: با توجه 
به اینکه مالیات هاي دریافتي دولت به درآمد ملي بســتگي دارد و 
با افزایش فعالیت هاي اقتصادي و رونق کسب وکار، درآمد افزایش 
مي یابد؛ اشــخاص قادر به پرداخت مالیات بیشتر مي شوند، لذا در 
شرایطي که رشد اقتصادي مطلوبي نداریم و بازار راکد است، امکان 
 افزایش درآمدهاي مالیاتي تا شروع رونق و از بین رفتن رکود حاضر 
امکان پذیر نیست. شریفي اظهار کرد: بسیاري از مغازه داران در آستانه 
ورشکستگي قرار دارند و کمکي هم از دولت دریافت نمي کنند، حتي 
برخي وعده ها مبني بر پرداخت وام هم محقق نمي شــود، دولت 
مي گوید وام مي دهیم اما وام هایش هم با هزار مشکل دیگر همراه 
است.  وي گفت: یکي از راه هاي تامین کسري بودجه، کوچک کردن 

دولت و کم کردن هزینه هایش است که به نظر مي رسد با وضعیت 
فعلي راهکار بسیار مناسبي باشد. 

بيشترین فشــار بر روي بنگاه هاي کوچك و متوسط 
اقتصادي است

دبیرکل جامعه اســامي اصناف و بازار هم تنها راه جبران کاهش 
درآمدهاي غیرنفتي را خصوصي سازي دانست و در گفت وگو با مهر، 
اظهار داشت: امروز وزارت اقتصاد بیشترین فشار خود را براي اخذ 
مالیات بر بنگاه هاي اقتصادي کف بازار و شناسنامه دار مي آورد که این 
بي عدالتي است؛ لذا اگر دولت بخواهد براي تامین هزینه هاي خود 
در سال آینده مالیات ها را افزایش دهد ریشه این بنگاه ها خشکانده 
مي شود. این درحالي است که از بسیاري از بنگاه هاي اقتصادي دولت 

مالیاتي اخذ نمي شود. 
احمد کریمي اصفهاني با تاکید براینکه براي اخذ مالیات از بنگاه هاي 
اقتصادي باید ساز و کار مناسب طراحي شــود، ادامه داد: ۷0 تا ۸0 
درصد از بنگاه هاي اقتصادي متعلق به دولت اســت و به دلیل آنکه 
درباره درآمدهاي خود شفاف سازي نمي کنند مالیاتي از آن بنگاه ها 
اخذ نمي شــود و در نتیجه ۸0 درصد از منابعي که دولت مي تواند 
از طریق آن کسب درآمد داشته باشــد به هدر مي رود و بیشترین 
فشــار مالیات بر روي 20 تا 30 درصد بنگاه هاي اقتصادي کوچک 

و خصوصي است. 

ســهم فعالان اقتصادي پردرآمد در چرخه پرداخت 
ماليات چه ميزان است؟

محمدصادق لواساني، فروشنده نوشــت افزار در بازار بزرگ تهران 
گفت: افرادي که توان مالي مناسبي ندارند، مالیات مستقیم خود را 
منظم پرداخت مي کنند و تحت فشار هستند اما هستند کساني که با 
ثروت هنگفت خود به این رویه تمکین نمي کنند چراکه سازمان امور 

مالیاتي قادر به شناسایي آنها نیست. 
وي افزود: با توجه به کاهش قیمت نفت و تامین منابع مالي از طریق 
مالیات، این سوال مطرح مي شود که سهم فعالان اقتصادي پردرآمد 
در چرخه پرداخت مالیات چه میزان است؟ نمي توان بیشترین فشار 

را بر روي اصناف داشت.
 بدون شک اگر دولت برنامه کارشناسي شده در این باره نداشته باشد، 
اقتصاد کشور آسیب جدي خواهد دید و واحدهاي صنفي هم نابود 

مي شوند. 

مالیات فشار زیادي را به صنوف کوچک تحمیل مي کند

تامین کسری بودجه از مالیات نهادهاي قدرتمند
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پراسترس ترين مشاغل دنيا كدامند؟
سايت اينترنتی CareerCast كه يكی 
از سايت های پرآوازه در زمينه كاريابی و 
پيدا كردن فرصت های شــغلی است، در 
گزارش خود، پر اســترس  ترين شغل های 
موجود را براساس اطلاعات اداره آمار كار 
آمريكا معرفی كرد. در گزارش سال 2013 
اين سايت، براساس 11 شاخص مختلف 
مانند خطرات فيزيكی، داشتن ريسک جانی، داشتن مسئوليت برای جان 
افراد ديگر، احتمال اخراج از كار و... پراســترس ترين مشاغل موجود دنيا 

رتبه بندی شده اند. 
در اين گزارش، ســربازی در ارتش به عنوان پر استرس ترين شغل معرفی 
شده است. ژنرال ارتش هم كه مطمئنا از نظر رتبه درجه بالاتری نسبت به 
سرباز برخوردار است، در رده دوم پر استرس ترين مشاغل قرار گرفته است. 
در رتبه های بعدی مامور آتش نشانی، خلبان خطوط هوايی تجاری، مدير 
روابط عمومی، مدير ارشد شركت، عكاس خبری، گزارشگر روزنامه، راننده 

تاكسی و افسر پليس قرار دارند.
 اما جالب تر اينكه در سال 2009 ميلادی، »بن ساوتهال« انگليسی توانست 
جايزه بهترين شغل دنيا را به دست آورد. شــغل او اين است كه از يكی از 
جزاير استراليا با بهره مندی از همه امكانات تفريحی ممكن مراقبت كند 

و به منظور جذب توريست درباره اين جزيره در اينترنت مطلب بنويسد. 
چندي پيش نيــز شــركت SplashWorld كــه دارای پارک های آبی در 
كشورهای مختلف است، فراخوانی برای استخدام يک نفر داده بود كه برنده 
اين فراخوان، صاحب بهترين شغل دنيا شد. به گزارش ياهو نيوز، برنده اين 
فراخوان، به سراسر اروپا و آمريكای شمالی فرستاده شد تا آب پارک های 
مختلف اين شركت را تســت كرده و درباره جذابيت ها و خاطرات خود در 

اين باره در اينترنت مطلب بنويسد.

يك حركت كوچك
پادشاهی دو شاهين كوچک هديه گرفت. 
آنها را به مربی پرندگان دربار سپرد تا برای 
استفاده در مراسم شكار تربيت كند. يک 
ماه بعد، مربی نزد پادشاه آمد و گفت كه 
يكی از شاهين ها تربيت شده و آماده شكار 
است، اما نمی داند چه اتفاقی برای آن يكی 
افتاده است و از همان روز اول كه آن را روی 
شاخه ای قرار داده، تكان نخورده اســت. اين موضوع كنجكاوي پادشاه را 
برانگيخت و دستور داد تا پزشكان و مشاوران دربار، كاري كنند كه شاهين 
پرواز كند. اما هيچكدام نتوانستند. روز بعد پادشاه دستور داد تا به همه مردم 
اعلام كنند كه هر كس بتواند شاهين را به پرواز درآورد، پاداش خوبي خواهد 
گرفت. صبح روز بعد، پادشاه ديد كه شاهين دوم نيز با چالاكي تمام در باغ 
در حال پرواز است. پادشاه دستور داد تا عامل پرواز شاهين را نزد او بياورند. 
درباريان كشاورزي متواضع را نزد شاه آوردند و گفتند اوست كه شاهين را 
به پرواز درآورده است. پادشاه پرسيد: تو شاهين را به پرواز درآوردي؟ چگونه 
اين كار را كردي؟ شايد جادوگر هستي؟ كشــاورز كه ترسيده بود گفت: 
سرورم، كار ساده اي بود؛ من فقط شاخه اي را كه شاهين روي آن نشسته 

بود، بريدم. شاهين فهميد كه بال دارد و شروع به پرواز كرد.

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعيت اين است كه هر فرد جويای كاری 
بيشــترين چيزی كه لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نياز دارند بدانند وقتی 
از پيچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانكی شان 
چه تغييری می كند. اما ميزان درآمد در 
جامعه ای كه بايد همه چيز را خود تجربه 
كنيد از محرمانه ترين اطلاعاتی است كه می توانيد از يک نفر بپرسيد. نكته 
عجيب اين است كه حتی از كارمندان دولتی هم كه تقريبا دايره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گيرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با ميزان حقوق ماهانه آنها شــنيد. دلايل بســياری وجود دارد كه باعث 
می شود هيچ كس دوست نداشته باشد كسی از ميزان دقيق دارايی هايش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه كنيد، حتی آدم های كم درآمد هم به طور دقيق به شــما 
نمی گويند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چيست؟ اطلاعات درآمدی دقيق را 
چگونه بايد كسب كرد. در ميان آمار و اطلاعاتی كه پردرآمدترين مشاغل را 
روزانه ليست می كنند به كدام عدد و رقم بايد اعتماد كرد؟ اگر يک متقاضی 
سمج شغل باشيد بايد بدانيد كه اين مرحله و كسب اين اطلاعات مهم ترين 

گام در فرآيند كاريابی است. 
بايد اول از همه در ميــان خيل گزارش های متنوعی كــه در روزنامه ها و 
ســايت های مختلف در مورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشته شده، 
مواردی را كه بيشــترين اعتماد را می توان به آنها كــرد انتخاب كرده و با 
دقت بخوانيد. بهترين راه برای دانستن درآمدهای مشاغل مختلف همان 
راه اول و سخت تر يعنی اطلاعات گرفتن از صاحبان آن كسب وكارهاست. 
البته يادتان باشــد كه هيچ كس در جواب اين سوال كه »در ماه چقدر در 
می آوری؟« جواب مشخصی به شــما نخواهد داد؛ تازه اگر ناراحت نشود! 
بايد با همان ژست يک جويای كار نيازمند وارد گفت وگو شويد تا بيشترين 

شانس را برای دانستن مهم ترين آيتم شغلی داشته باشيد.

مشاغل

داستانک

توصيه

اگر تصورتان اين است كه برای داشتن تجارتی موفق 
حتما بايد يک تاجر ميلياردر باشيد و يا تجارتی اسم 
ورسم دار داشته باشيد، سخت در اشتباه هستيد؛ چرا 
كه در بسياری از كشورهای دنيا و از نظر بسياری از 
كارشناســان حوزه تجارت، تاييد شده كه همواره 
كســب و كارهای كوچک موفق تر عمل كرده اند. 

می پرسيد چرا؟  ادامه مطلب را بخوانيد.

توفیقطلبی
اين ويژگی ســبب می شــود تجار اهدافی را برای 
خود در نظر بگيرند كه در فاصله های زمانی كوتاه، 
قابل اندازه گيری باشند. دست يابی به اين اهداف، 
ســاختارهايی را طلب می كند كــه پيچيدگی و 
پراكندگی زيادی نداشته و در جهت دست يابی به 
هدف، مانعی ايجاد نكنند.  گاهی در سازمان های 
بزرگ، ســاختارها چنان در هم تنيده می شوند كه 
مديران به جای توجه به هــدف و تمركز بر منافع 
كسب و كار، تمام وقت و هزينه  سازمان را در جهت 
مديريت و حل و فصل تعارضــات به وجود  آمده در 
كسب و كار، صرف می كنند. ساختار كسب و كارهای 
كوچک، چنان ساده  است كه كارآفرين به راحتی و با 

كم ترين مهارت می تواند آنها را اداره كند. 

خلاقیتونوآوری
فعــالان بخش تجارت، همــواره به دنبــال ايجاد 
نــوآوری در محصول، فرايند، منابــع و تكنولوژی  
هســتند. اين نوآوری ها مســتلزم ايجاد تغييرات 
مداوم است. ساختارهای بزرگ و پيچيده در مقابل 
تغييرات، مقاومت بيشتری از خود نشان  می دهند.
اما ساختارهای كوچک و ساده برای ايجاد تغييرات 
مداوم، بســيار مناســبند. در نتيجه تجارت های 
كوچک را به دلخواه می توانيد تغيير دهيد و يا به آنها 

بخش هايی را اضافه كنيد.

استقلال
اغلب بازرگانان در زمينه ای كه از قبل دارای تخصص 
در آن هستند، دســت به ايجاد كسب و كار می زنند. 

اين افراد به جهت دســتيابی به اســتقلال و اجرای 
ايده های خود از سازمانی كه در آن فعاليت می كرده اند، 
جدا می شــوند. به عقيده  آنها كمبــود مهارت های 
مديريتی است كه سبب می شود، اداره  اين دادوستد 
تجاری به سختی انجام شود. كسب و كارهای كوچک 
به تجار اجازه می دهند كه علاوه بــر اين كه به نياز 
استقلال طلبی خود پاسخ داده ، به راحتی نيز بتوانند 

از عهده  اداره  كسب و كار خود برآيند. 

ریسکپذیری
معمولا صاحبان شركت های تجاری، ريسک های 
معقــول را می پذيرند. هر چه فرصتــی كه مورد 
بهره بــرداری قرار گرفته، پيچيده تر و ســاختار 
سازمانی، بزرگ تر باشد، ريســک كارآفرينی نيز 

بيشــتر می شــود. بنابراين تجار باهوش، ترجيح 
می دهند برای شروع يک تجارت از مقياس كوچک 

آن استفاده كنند. 

منابعاندک
تاســيس و اداره ی تجارت های كوچک به منابع 
اندكی نياز  دارد و به همين دليل بيشــتر افرادی 
كه منابع كمی در دست دارند، ترجيح می دهند 
ايده های خود را در قالب اين كســب و كارها اجرا 

كنند.
پرورشنیروهایمجرب

كسب و كارهای كوچک  و  متوسط نيروهای مجرب 
و توانمندی را پرورش می دهند؛ زيرا به جای اين كه 
مانند شركت های بزرگ به دنبال آموزش كاركنان 

خود باشند، بيشتر بر افزايش مهارت های تجربی 
افراد تاكيد دارند. 

بازاریابی
به دليل اين كه تجارت هــای كوچک، محصولات 
محدودتری نسبت به تجارت های بزرگ تر دارند، 
 niche(برای بازاريابی، بيشــتر بر گوشــه   بازارها
market( تكيه می كننــد.  بنابراين هزينه های 
بازاريابی برای اين كسب و كارها كمتر از سازمان های 
بزرگتر است و بازرگانان و توليدكنندگان به دليل 
اهميتی كه برای بازار و مشــتريان خــود قائلند، 
ترجيــح می دهند بخــش كوچكی از بــازار را در 
 دســت داشــته  و به اين بخش كوچک به درستی 

پاسخ دهند.

تاملی بر شگرد كسب وكارهای كوچك

تجارتبزرگهمیشهبهمعنایموفقیتنیست

جهان در سبد خريد شما
تجارت مجازی

وكيل گرفتن از خارج كشور
يكی از مشكلاتی كه فعالان كسب و كار برای انجام 
امور حقوقی در داخل كشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در كشــوری 
خارجی است. هميشــه اين نگرانی وجود دارد 
كه در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
بايد اقدامات حقوقی و قضايــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی كه نياز به اقدام در كوتاه مدت 
دارد. ازقبيل تجديد نظرخواهی از يک دادنامه يا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از اين موارد. راه حل اين 
مشكل بسيار ساده است. با مراجعه به سفارت يا 
كنسولگری و يا حتی دفتر حفاظت از منافع ايران 
در كشور محل اقامت، به راحتی می توانيد به يک 
شخص ساكن ايران وكالت بدهيد تا درمواردی از 
قبيل خريد و فروش يا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام كند و در موارد مربوط به محاكم قضايی 
به وكيل دادگستری وكالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما بايد وكالــت در توكيل به غير 
داشته باشد. در اين دسته از وكالت ها حتما عبارت 
»وكالت در توكيل به غير ولو كرارا «را بايد قيد كرد 
تا وكيل تان بتواند به يک وكيل دادگســتری از 

طرف شما وكالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
يكی از مشــكلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممكن است شروط فسخ يا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  هميشه اين سوال مطرح است 
كه اين اعلام چگونه بايد باشد؟ آيا نامه نگاری ها با 
اخذ رسيدنامه يا نامه های پست شده و يا حتی 
مكالمات تلفنــی و الكترونيكی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ بايد گفت در مواردی كه طرفين 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول كرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعيين در قرارداد، استفاده از هريک 
از اين روش ها در صورتی كه بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات كرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترين روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الكترونيكی استفاده از محيط های امن و 

معتبر با امضای الكترونيكی است.

حقوق کسب و کار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 

همه كار نمي كند؟
 به اين فكر كرده ايد فردي كه در تيم قرار اســت 
حضور داشته باشــد بايد بر مبناي توانايي هايش 
كار كند نه نقاط ضعفش؟ بــه اين كه فداكاري و 
ازخودگذشتگي بيجا ممكن اســت بزرگ ترين 
ضربه را به تيم بزند؟ به اين كه بعضي  افراد تنها كه 
باشند بهتر كار مي كنند تا زماني كه در جمع قرار 
مي گيرند؟ به اين موضوع فكر كرده ايد كه برداشت 
افراد از هدفي كه قرار است به آن دست پيدا كنيد 

ممكن است چقدر با هم متفاوت باشد؟
وقتي عضو يک تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شما در انجام دادن كار پيدا 
مي كنيد به اندازه كافي پررنگ، واضح و همسو با 

ديگر اعضاست؟ آيا به اين فكر مي كنيد كه كاري 
را انجام دهيــد كه در آن عالي هســتيد؟ چقدر 
توانايي هاي خود را مي شناســيد و فعاليت ها در 

تيم را بر اساس آنها انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكر مي كنيد كه چالش ها ممكن است 
نتيحه عــدم درک صحيح متقابــل و عدم درک 
درست هدف باشد؟ الگو و ســبک كاري خود را 
مي شناسيد و مي توانيد به هم تيمي هاي خود اين 
سبک و الگو را توضيح دهيد تا از سوءتفاهم هاي 
احتمالي جلوگيري شود؟ چه در نقش شكل دهنده 
تيم و چه در نقش عضو آن، آيــا زمان هايي را به 
مرور دستاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

طی سال های گذشته، شبكه اينترنت روش خريد 
و فروش را تغيير داده اســت. امروزه بيشتر افراد 
برای اكثر خريدهــای خود به نوعــی از اينترنت 
و خدمــات آن اســتفاده می كنند. حتــی اگر به 
طور مســتقيم از اينترنت خريد نكننــد، قبل از 
خريد احتمــالا در اينترنت راجع بــه آن تحقيق 

می كنند. به زبان ســاده تر، تجــارت الكترونيک 
يعنی خريد و فــروش كالا و خدمات به وســيله 
 اينترنــت. بــا توجه بــه آمار های منتشرشــده، 
بيش از 70 درصــد افراد بالــغ در آمريكا حداقل 
يک بار از اينترنت خريد كرده انــد. اما اگر تعريف 
تجارت الكترونيک را گســترش دهيد و تحقيق 

راجع به محصولات را بدون خريــد آنها از طريق 
اينترنت نيز در اين تعريف جای دهيد، تعداد افراد 
بالغی كه در آمريكا به نوعی با تجارت الكترونيک 
سروكار دارند، به بيش از 95 درصد می رسد. حتی 
با وجود بحران اقتصادی حال حاضر در دنيا، نرخ 
خرده فروشی آنلاين به صورت ثابت در حال رشد 

است. در دهه های اخير، پيشرفت های چشمگيری 
در تكنولوژی شبكه ها و رايانه به وجود آمده است. 
رايانه های شــخصی و سرورها به شــبكه جهانی 
متصل شــده اند كه دوره ای جديد بــا ايده های 
اجتماعی و اقتصادی نو را به همراه آورده اند و اين 

تازه شروع كار است.


